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Internet Naslov Družina si je namesto ene, postavila šest majhnih hiš

Zaporedna št.
1

Medij Zurnal24.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
15

Avtor K. M.

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...hektara veliko zemljišče in si na njem postavili družinsko vas s šestimi majhnimi objekti. Kentucky so izbrali zato, ker 
je so tam cene zemljišč nizke,  pa popustljiva. Za 8,5 hektarov so odšteli nekaj več kot 52.000 gradbena zakonodaja
evrov, za šest mini hiš pa nekaj več ko 18.000 evrov. „Soprog je želel, da živimo vsi... 

Internet Naslov Decembra lani skoraj dvoodstotna medletna rast delovno aktivnih

Zaporedna št.
2

Medij Sta.si, Slovenija

Rubrika, Datum Slovensko gospodarstvo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
16

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...žensk pa za 3,2 odstotka na 30.739. Po dejavnostih se je število delovno aktivnih oseb decembra lani glede na 
december 2018 najbolj povečalo v dejavnosti  (za 9,3 odstotka na nekaj več kot 65.900). Med vsemi gradbeništvo
delovno aktivnimi osebami v tej dejavnosti je bilo decembra ob tem 42,4 odstotka delovno aktivnih... 

Internet Naslov DKOM ugodila MarkoMark Nivalu zaradi Glinščice

Zaporedna št.
3

Medij Delo.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
18

Avtor Boris Šuligoj

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pravnomočno odločitev že do sredine marca, trdi Glavinič in dodaja, da sta preostala prijavitelja – konzorcij Kolektor 
CPG, Riko in Pomgrad ter Godina  – oddala predragi ponudbi. Odločitev v vsakem primeru v prid gradbeništvo
MarkoMark Nivalu.Iz 2TDK pa so popoldne sporočili, da bi takšen sklep DKOM lahko izdala že... 

Internet Naslov Lani največ zaposlovanja v gradbeništvu

Zaporedna št.
4

Medij Finance.si, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
19

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Lani največ zaposlovanja v  2 uri V Sloveniji je bilo lanskega decembra 901.537 delovno aktivnih, kar je gradbeništvu
1,6 odstotka več kot leto prej, poroča Surs. Najbolj, za 2,1 odstotka, na... 

Internet Naslov Odpuščanja se vrstijo; kdo in zakaj v zadnjih mesecih zmanjšuje število zaposlenih

Zaporedna št.
5

Medij Finance.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
24

Avtor Teja Grapulin

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...napovedih delodajalcev bo do poletja največ zaposlovanja v drugih raznovrstnih poslovnih dejavnostih, kamor se 
uvrščajo tudi kadrovske agencije, in v , kjer so sicer precej skromnejše napovedi, kot so bile v drugi gradbeništvu
polovici 2019. Še naprej se zmanjšuje zaposlovanje v proizvodnji, medtem ko je napoved zaposlovanja... 
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Internet Naslov Kako dobro se živi v Vipavski dolini

Zaporedna št.
6

Medij Finance.si, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
29

Avtor Tina Petrovčič

Teme Gradbena parcela

Povzetek
...vinskem vodniku 2019. Kakšne so cene nepremičnin? »V Vipavski dolini je stalno povpraševanje po stanovanjih, 
manjših samostojnih oziroma vrstnih hišah, , starejših hišah za investicijo za predelavo v najemniškegradbenih parcelah
zmogljivosti. Povpraševanje po teh nepremičninah je v nekaterih segmentih zelo veliko, tako da... 

Tisk Naslov Vse za gradnjo in prenovo

Zaporedna št.
7

Medij Delo - Delo in dom, Slovenija Stran: 36 Površina: 472 cm2

Rubrika, Datum Priloga delo in dom; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
31

Avtor A. Z.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...graditeljstva. Že 59. sejem po vrsti z razstavnim in spremljevalnim programom predstavlja storitve in izdelke, 
sistemske rešitve in napredne tehnologije za dom,  in energijsko učinkovito stavbno pohištvo, ogrevalno in gradbeništvo
hladilno tehniko, notranjo opremo, ureditev okolice in rešitve za varovanje objektov. Tudi letos... 

Internet Naslov DKOM ugodila MarkoMark Nivalu zaradi Glinščice

Zaporedna št.
8

Medij Times.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
33

Avtor Boris Šuligoj

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pravnomočno odločitev že do sredine marca, trdi Glavinič in dodaja, da sta preostala prijavitelja – konzorcij Kolektor 
CPG, Riko in Pomgrad ter Godina  – oddala predragi ponudbi. Iz 2TDK pa so popoldne sporočili, da bi gradbeništvo
takšen sklep DKOM lahko izdala že septembra, da so podaljšali postopek za skoraj pet... 

Internet Naslov Kako dobro se živi v Vipavski dolini

Zaporedna št.
9

Medij Times.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
38

Avtor Tina Petrovčič

Teme Gradbena parcela

Povzetek
...vinskem vodniku 2019. Kakšne so cene nepremičnin? »V Vipavski dolini je stalno povpraševanje po stanovanjih, 
manjših samostojnih oziroma vrstnih hišah, , starejših hišah za investicijo za predelavo v najemniškegradbenih parcelah
zmogljivosti. Povpraševanje po teh nepremičninah je v nekaterih segmentih zelo veliko, tako da... 

Tisk Naslov Gradbinec bo dobil poziv

Zaporedna št.
10

Medij Primorske novice, Slovenija Stran: 4 Površina: 441 cm2

Rubrika, Datum Aktualno; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
40

Avtor K. G.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...dokončanje 170-metrskega mostu čez Glinščico je konec leta 2021, sicer bo treba evropska sredstva vračati. 
Vprašanje pa je, kaj za druga javna naročila v  pomeni odločitev državne revizijske komisije, ki gradbeništvu
ponudnikom z neustreznimi referencami omogoča popravne izpite. Družba 2TDK je sicer Markomark Nival zaradi... 
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Tisk Naslov Lani največ zaposlovanja v gradbeništvu

Zaporedna št.
11

Medij Finance, Slovenija Stran: 13 Površina: 75 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
41

Avtor L. D.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...TRG DELA Lani največ zaposlovanja v  V Sloveniji je bilo decembra lani901.537 delovno aktivnih, kar je gradbeništvu
1,6 odstotka več kot leto prej, poroča Surs. Najbolj, za 2,1 odstotka, na dobrih 808... 

Tisk Naslov Amnestija za črnograditelje še do leta 2023

Zaporedna št.
12

Medij Kmečki glas, Slovenija Stran: 10
Površina: 1.040 cm
2

Rubrika, Datum Strokovni nasveti; 19. 2. 2020

Stran v zbirki:
45

Avtor Veronika Valentar

Teme Gradbeni zakon , Zakon o prostorskem načrtovanju

Povzetek
...Nepremičnine Amnestija za črnograditelje še do leta 2023 Veronika Valentar, KGŽS - Zavod Maribor ,Gradbeni zakon
ki je začel veljati 1. junija 2018, je prinesel veliko sprememb pa tudi nerešenih ugank. Posledice uveljavitve tega zakona
in Zakona o kmetijskih zemljiščih... 

Internet Naslov Največ pomurskih študentov je na mariborskih fakultetah

Zaporedna št.
13

Medij Pomurje.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
48

Avtor Ines Baler

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Študente najbolj privabljata tehnika in . Število slovenskih študentov se vsako leto že devet let zmanjša gradbeništvo
za več kot štiri tisoč V Sloveniji je bilo v študijskem letu 2018/19 v terciarno izobraževanje... 

Internet Naslov Nov udarec za graditelja drugega tira

Zaporedna št.
14

Medij Pomurje.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
51

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pravnih in tehničnih zapletov. V začetku leta je državni revizijski komisiji vendarle uspelo pridobiti mnenje dveh 
izvedencev z mariborske fakultete za . Po njunih ugotovitvah zid ni visok zahtevanih osem metrov, ampak gradbeništvo
med štiri in šest metrov. Višino zidu sta ugotavljala z radarjem visoke zmogljivosti.... 

Tisk Naslov Sporen prizidek k športni dvorani in hostel

Zaporedna št.
15

Medij Štajerski tednik, Slovenija Stran: 17 Površina: 326 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
52

Avtor Alojz Sok

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...tribun, izvedbe razsvetljave ter ogrevanja,« konec citata. V nadaljevanju pa potem NO predlaga, da naj zaradi 
pomanjkanja strokovnega znanja s področja  in spornih napak, projekte revidira izvedenec gradbene gradbeništva
stroke. Sicer pa je poročilo objavljeno na spletni strani občine Ormož. Kar se tiče zatrjevane spornosti... 
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Tisk Naslov Vrtec je poln, stanovanj premalo

Zaporedna št.
16

Medij Štajerski tednik, Slovenija Stran: 9 Površina: 159 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
53

Avtor S. D.

Teme Gradbena parcela

Povzetek
...opremljajo, na koncu bodo ulice novega naselja še asfaltirali. »Lastnikov zemljišč je več, zanimanje za gradnjo je 
veliko. Povečalo se je povpraševanje po , potreben bi bil tudi večstanovanjski blok.« Žmavc gradbenih parcelah
ugotavlja, da se demografska slika občine Cerkvenjak zadnja leta popravlja, gotovo na račun bližnje... 

Internet Naslov Mreženje, izmenjava in ogled dobre prakse podjetnikov, ki opravljajo dejavnost kleparstva in
krovstva

Zaporedna št.
17

Medij Celje.info, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
56

Avtor Tatjana Štinek

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...SPOT svetovanje Savinjska in aktualnimi državnimi spodbudami. V delavnici, kje sledila mreženju so udeleženci 
pridobili informacije o aktualnih novostih . Po delavnici na OOZ Celje so se udeleženci odpravili gradbene zakonodaje
na novo lokacijo, kjer je sledil voden ogled dobre prakse podjetja Metalko Bučar, krovstvo, kleparstvo,... 

Tisk Naslov 4. marec: Svetovni dan inženirjev

Zaporedna št.
18

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 1 Površina: 13 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
57

Avtor Unknown

Teme Inženirska dejavnost, inženirji

Povzetek 4. marec: Svetovni dan inženirjev Inženirji z vsega sveta bomo letos prvič praznovali inženirski 

Tisk Naslov DRŽAVA, SEJMI IN POMLAD

Zaporedna št.
19

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 3 Površina: 196 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
58

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...tujimi delavci (oziroma z njihovo usposobljenostjo) pa so pogosto težave - če jih delodajalci sploh uspejo pravočasno 
dobiti. Od vseh panog ima država na  največji in neposredni vpliv, saj državna naročila predstavljajo kar 60gradbeništvo
odstotkov gradbenega trga. Prav zato bi se morala država do gradbenikov obnašati... 

Tisk Naslov Nelojalna konkurenca slovenskim gradbenikom

Zaporedna št.
20

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 7 Površina: 69 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
59

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...LJUBLJANA Nelojalna konkurenca slovenskim gradbenikom »Slovensko  se je v zadnjem letu okrepilo gradbeništvo
za 3 odstotke po več kot 20-odstotni rasti gradbenih del v 2017 in 2018. Kako se bo panoga razvijala naprej - kakšen 
bo obseg... 
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Tisk Naslov GRADBENI SEKTOR V URBANIH SREDIŠČIH POSTAJA KROŽEN S PROJEKTOM 
CINDERELA (OBZORJE 2020)

Zaporedna št.
21

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 28 Površina: 419 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
60

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Urbana središča s svojo periferijo ustvarjajo velike količine različnih odpadkov, ki lahko postanejo lokalno razpoložljivi 
viri za sekundarne surovine v . Potencial sekundarnih surovin v urbanih središčih ostaja v veliki meri gradbeništvu
neizkoriščen kljub temu, da krožno gospodarstvo omogoča nove poslovne priložnosti... 

Tisk Naslov NA SREČANJU V PORTOROŽU O POMANJKANJU KADROV

Zaporedna št.
22

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 62 Površina: 826 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
62

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon , Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...25.000 članov, število članov še narašča, sekcija gradbincev pa je najštevilčnejša od vseh. »Gradbena panoga se v 
Sloveniji krepi, pri prizadevanjih, da se  znova vzpostavi na takšno raven, da nam ne bo potrebno iskati gradbeništvo
izvajalcev iz drugih držav, pa bo po vseh svojih močeh pomagala Obrtno-podjetniška zbornica,... 

Tisk Naslov Napovednik

Zaporedna št.
23

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 7 Površina: 95 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
63

Avtor Unknown

Teme Inženirska dejavnost, inženirji

Povzetek
...Celostna prenova stavb, Dol pri Ljubljani 21. do 25. marec 2020 Sejma SaMoTer in Asphaltica, Verona, Italija 25. do 
28. marec 2020 Megra - Mednarodni sejem , energetike, komunale in obrti, Gornja Radgona... gradbeništva

Tisk Naslov RADON V BIVALNIH PROSTORIH: KAKO GA PREPREČITI ŽE V FAZI GRADNJE?

Zaporedna št.
24

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 34 Površina: 949 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
65

Avtor Nataša Iglič

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pred vsem ostalim svetom, neprijetnimi zunanjimi pogoji in tudi kot prostor, kjer se zbere družina. Besedilo: Nataša 
Iglič, mag. inž. stavb. Ob razvoju  in metod gradnje ali debeline ter vrste toplotne izolacije, definicija doma gradbeništva
ostaja enaka. Zato niti pomisliti ne moremo, da bi lahko zaradi visokih koncentracij... 

Tisk Naslov 4. marec - svetovni dan inženirjev

Zaporedna št.
25

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 38 Površina: 652 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
67

Avtor Unknown

Teme Inženirska dejavnost, inženirji , Inženirska zbornica Slovenije

Povzetek
...več kot dvajset milijonov inženirjev po vsem svetu. Svetovni inženirski dan bomo obeležili s koordiniranimi dogodki po
svetu. V Sloveniji bomo v okviru  praznovali prvi inženirski dan v znamenju izobraževanja Inženirske zbornice Slovenije
in izmenjave znanja oziroma izkušenj v Cankarjevem domu. Rdeča nit plenarnih predavanj domačih... 
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Tisk Naslov Aktivnosti Slovenskega gradbenega grozda

Zaporedna št.
26

Medij Gradbenik, Slovenija Stran: 6 Površina: 144 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
68

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek

...zvezi s formi- H . . Ml SLOVENSKI GRADBENI GROZD ranjem mednarodnega grozda za 
constructionclusterofslovenia »krožno« , katerega pobudnik smo, saj vidimo krožno gospodarstvo v gradbeništvo

 kot naslednji strateški korak v razvoju sektorja. Januarja so se nam pridružili prvi partnerski grozdi iz tujinegradbeništvu
. Naše delo... 

Tisk Naslov Odstotek izkoriščenosti vodnih pregrad moramo povečati

Zaporedna št.
27

Medij Naš STIK, Slovenija Stran: 7 Površina: 359 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
69

Avtor Vladimir Habjan

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Državni svet Republike Slovenije, Slovenski nacionalni komite za velike pregrade, Zveza društev gradbenih inženirjev
in tehnikov Slovenije in Fakulteta za  in geodezijo Univerze v Ljubljani. Posvet je bil namenjen predstavitvi gradbeništvo
pomena zadrževanja vode za okolje in družbo, še zlasti v luči podnebnih sprememb... 

Internet Naslov Število delovno aktivnih oseb se je povečalo tudi na letni ravni

Zaporedna št.
28

Medij Morel.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 18. 2. 2020

Stran v zbirki:
70

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...kot 30.700). Pregled po dejavnosti pokaže, da se je število delovno aktivnih oseb decembra 2019 glede na december 
2018 najbolj povečalo v dejavnosti  (za 9,3 %, na nekaj več kot 65.900). Med vsemi delovno aktivnimi gradbeništvo
osebami v tej dejavnosti je bilo v opazovanem mesecu 42,4% delovno aktivnih tujcev, največ... 
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February 18, 2020

Družina si je namesto ene, postavila šest majhnih hiš
zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavljamo/druzina-si-je-namesto-ene-postavila-sest-majhnih-his-341959

Cilj vsake družine je imeti lastno streho nad glavo, običajno v skupnem stanovanju ali hiši. Nekatere pa se
odločijo tudi drugače in namesto hiše postavijo družinsko šestih hiš. Bi lahko s svojo družino živeli tako?

Za marsikoga nenavadna, celo nesprejemljiva rešitev, a štiričlanska družina iz Kentuckyja v ZDA misli
drugače. Iz več kot 200 kvadratov velike družinske hiše, ki so jo prodali, so se preselili na podeželje. Kupili
so skoraj 8,5 hektara veliko zemljišče in si na njem postavili družinsko vas s šestimi majhnimi objekti. 

Zurnal24.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

07:50

https://www.zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavlj... 1 / 8

Zurnal24.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

Kazalo

07:50

https://www.zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavlj...
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https://www.zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavljamo/druzina-si-je-namesto-ene-postavila-sest-majhnih-his-341959
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Lennox Brinks
Kentucky so izbrali zato, ker je so tam cene zemljišč nizke, gradbena zakonodaja pa popustljiva. Za 8,5
hektarov so odšteli nekaj več kot 52.000 evrov, za šest mini hiš pa nekaj več ko 18.000 evrov. 
„Soprog je želel, da živimo vsi skupaj v eni hiši, sama pa sem bila prepričana, da otroka potrebujeta svojo
zasebnost,“ je Keli povedala za Insider. Tako s soprogom zdaj živita v svoji hiši, otroka pa imata vsak
svojo. 

Zurnal24.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

07:50

https://www.zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavlj... 2 / 8

Zurnal24.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

Kazalo

07:50
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Lennox Brinks
Največjo hišo imata starša
Hiša mame in očeta, ki je največja, meri 26 kvadratnih metrov, je stala največ, a še vedno le skromnih
8300 evrov. Za ta denar sta si celo privoščila vgradnjo dodatnih strešnih oken, da bi imela kar največ
naravne svetlobe, in dodatna vrata na zadnji strani hišice. V njej je poleg dnevne sobe, kuhinje in spalnice
tudi kopalnica.
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Lennox Brinks
Na dvorišču nedaleč stran sta dve manjši hišici za otroka, ki sta si ju lahko izbrala sama. Sin Brodey, 16
jih šteje, si je izbral takšno z večjo teraso, hči Lennox (18), ki je že študentka, pa si je izbrala hiško, ki je v
resnici hlev, le da so ji vgradili klasična vhodna vrata. Najstnika sta svoji, ne več kot 15 kvadratnih metrov
veliki, bivališči lahko uredila sama. Oba imata v pritličju dnevni sobi oziroma sobi za druženje, tik pod
streho na galeriji pa ležišči.

Lennox Brinks
Hiški nimata kopalnice
Ti sta urejeni v četrti hišici na zemljišču. To pomeni, da morata do njiju prečkati dvorišče. „Ni tako hudo, kot
se zdi. Le plašč si oblečem, če je hladno ali dežuje in stečem do kopalnice,“ pove Lennox.

Tudi sicer se ji tak način bivanja ne zdi problematičen. „Zelo podobno je, kot da bi imela le svojo sobo.
Namesto, da bi imeli hodnike, kot v hiši, imamo dvorišče. Hkrati sem samostojna in ne motim staršev, s
hrupom na primer,“ še pojasni.

Tudi mama Keli se strinja, da način bivanja, za katerega so se odločili, ni tako zelo nenavaden. „Ko smo
živeli v veliki hiši, sta otroka večino časa preživela v svojih sobah, v skupne prostore sta prišla le, ko sta
bila lačna. Podobno je tudi zdaj. Ko sta lačna ali pa imamo večerjo, prideta iz svojih hišk k nama. Ko pa
midva želiva njiju, pa namesto na vrata njune sobe, zdaj potrkava na vrata njunih hišk.“
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Trajnostnega življenja brez živali in rastlin ni
Poleg bivalnih, sta na dvorišču še dva manjša objekta, prvi je namenjena skupnemu druženju, drugi pa je
delovni prostor oziroma pisarna. Celoto zaokrožujejo še štala, kokošnjak in staja za koze. Družina se je
namreč selila predvsem zato, da bodo več v naravi, njihov način življenja pa bolj trajnosten. 

„Otroka sva naučila ceniti Zemljo in prispevati svoj del k skrbi zanjo. Povezanost družine, preživljanje časa
na svežem zraku, vzgajanje zelenjave in skrb za živali so v ospredju tega,“ pravi Keli, hči pa doda, da si ne
predstavlja drugačnega življenja. 
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Lennox Brinks
Del tega odnosa je tudi skrb, da čim več stvari reciklirajo ali pa ponovno uporabijo, tako ali drugače
izkoristijo. Vse ostanke hrane kompostirajo ali pa jih pojedo kokoši. Na teden tako proizvedejo le za eno
vrečo smeti.  
Več o gradnji in obnovi najdete tukaj.
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Decembra lani skoraj dvoodstotna medletna rast
delovno aktivnih
Število delovno aktivnih oseb je decembra lani doseglo 901.537, kar je bilo 1,6 odstotka oz. 14.367 več kot decembra 
2018, je objavil statistični urad. Glede na lanski november se je število delovno aktivnih znižalo minimalno, za 191 oseb. 
Povprečna starost delovno aktivnih je bila 42,8 leta.
Decembra se je medletno zvišalo tako število delovno aktivnih moških (za dva odstotka na 497.645) kot število delovno 
aktivnih žensk (za 1,1 odstotka na 403.892).
Število zaposlenih oseb se je decembra medletno zvišalo za 2,1 odstotka na 808.677, pri čemer se je zvišalo tako število 
zaposlenih moških (za 2,6 odstotka na 435.524) kot število zaposlenih žensk (za 1,5 odstotka na 373.153).
Število samozaposlenih oseb se je medtem znižalo za 2,2 odstotka na 92.860, pri čemer se je število samozaposlenih 
moških znižalo za 1,6 odstotka na 62.121, število samozaposlenih žensk pa za 3,2 odstotka na 30.739.
Po dejavnostih se je število delovno aktivnih oseb decembra lani glede na december 2018 najbolj povečalo v dejavnosti 
gradbeništvo (za 9,3 odstotka na nekaj več kot 65.900). Med vsemi delovno aktivnimi osebami v tej dejavnosti je bilo 
decembra ob tem 42,4 odstotka delovno aktivnih tujcev, največ med njimi je bilo starih med 30 in 34 let.
Povprečna starost delovno aktivnih oseb je bila decembra lani 42,8 leta ali za 0,1 leta višja kot v decembru 2018. 
Povprečna starost delovno aktivnih žensk je dosegle 43,2 leta in je bila za 0,8 leta višja od povprečne starosti delovno 
aktivnih moških.
Število brezposelnih, prijavljenih na zavodu za zaposlovanje, je konec decembra sicer doseglo 75.292.
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DRUGI TIR  | GLINŠČICA  | MARKOMARK NIVAL 

DKOM ugodila MarkoMark Nivalu zaradi
Glinščice
Drugi tir: Zasuk v postopku naročanja gradnje mostov –
Revizorji trdijo, da mora 2TDK omogočiti popravek ponujene
reference
Objavljeno
18. februar 2020 08.00

Posodobljeno
18. februar 2020 08.00

Dostopna cesta v dolini Glinščice je pripravljena, gradnja premostitvenih objektov bi lahko stekla najhitreje marca. Foto Boris Šuligoj

 Odpri galerijo

Boris Šuligoj

    

Koper – Državna revizijska komisija (DKOM) je ugodila družbama MarkoMark Nival in Ekorel v postopku varstva pri oddaji javnega naročila gradnje mostov čez dolino Glinščice v
okviru projekta drugi tir. DKOM je v senatu, ki ga je vodil Gregor Šebenik, ugotovila, da mora družba 2TDK pozvati ponudnika MarkoMark Nival, da zamenja podizvajalca, če ta ne
izpolnjuje pogojev za sodelovanje v poslu.

Državna revizijska komisija je namreč ugotovila, da eden od podizvajalcev res ni predložil ustrezne reference (dovolj visokega podpornega zidu). Na ta način višina in dolžina
referenčnega zidu po pol leta preiskav sploh nista odločilni, saj je DKOM zdaj na podlagi drugega odstavka 81. člena zakona o javnem naročanju odločila, da mora naročnik pozvati
ponudnika k zamenjavi podizvajalca, če ponudba ni skladna z naročnikovimi zahtevami.

Medtem ko so bili v 2TDK prepričani, da je podjetje MarkoMark Nival s predloženo neresnično referenco ravnalo sporno, in so ga zaradi suma kaznivega dejanja poneverbe podatkov o

Delo.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

08:06

https://www.delo.si/novice/slovenija/dkom-ugodila-... 1 / 2

Delo.si 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

Kazalo

08:06

https://www.delo.si/novice/slovenija/dkom-ugodila-...

17

https://www.delo.si/novice/slovenija/dkom-ugodila-markomark-nivalu-zaradi-glinscice-280058.html


O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

referencah konec avgusta 2019 prijavili upravi kriminalistične policije, pa je DKOM odločila povsem drugače. Tudi Delu in drugim novinarjem so od lani poleti do januarja letos v
podjetju MarkoMark Nival večkrat odgovorili, da zid ustreza vsem zahtevanim referencam, da so ga celo sami izmerili. V Državni revizijski komisiji pa nam na naša številna vprašanja
nikoli niso omenili niti teoretične možnosti, da zakon o javnem naročanju v takem primeru (če neki ponudnik predloži neprimerno referenco) ponuja ponudnikom možnost, da
spreminjajo svoje reference.

 Stari železniški most v Glinščici Foto Boris Šuligoj

V DKOM so to pojasnili z navedbo: »Odgovor na vprašanje, ali bi moral naročnik vlagatelja pozvati k zamenjavi podizvajalca, je odvisen od odgovora na vprašanje, ali je naročnik
utemeljeno ugotovil, da vlagatelj s priglašeno referenco ni izkazal naročnikovih zahtev. Zato je DKOM najprej presojala očitke o referenčnem zidu. Ker so iz dokumentacije izhajali
nasprotujoči si podatki glede podpornega zidu, je komisija odredila pridobitev strokovnega mnenja. Strokovno mnenje je potrdilo navedbe 2TDK glede višine zidu, ki ni skladen z
naročnikovimi zahtevami.«
 

Je 2TDK res kršil zakon o javnem naročanju?
Marko Glavinič iz MarkoMark Nivala je izrazil zadovoljstvo z odločitvijo revizijske komisije, saj je razveljavila odločitev 2TDK iz 6. avgusta 2019, ker je vse prejete ponudbe zavrnila
kot nedopustne. »S tem je 2TDK kršil drugi odstavek 81. člena zakona o javnem naročanju, saj bi nas moral pred zavrnitvijo ponudbe pozvati k zamenjavi podizvajalca, česar pa ni storil.
DKOM je družbi 2TDK naložila povrnitev stroškov pravnega varstva konzorciju podjetij MarkoMark Nival v višini 15.030 evrov,« je povedal Marko Glavinič in dodal, da v njegovem
podjetju pričakujejo, da bo 2TDK upošteval napotila DKOM. Še hitreje pa bi lahko začeli gradnjo mostov čez Glinščico, če bi 2TDK pozval MarkoMark Nival k predložitvi druge
reference. V tem primeru bi investitor lahko imel pravnomočno odločitev že do sredine marca, trdi Glavinič in dodaja, da sta preostala prijavitelja – konzorcij Kolektor CPG, Riko in
Pomgrad ter Godina gradbeništvo – oddala predragi ponudbi.

Odločitev v vsakem primeru v prid MarkoMark Nivalu.
 

Iz 2TDK pa so popoldne sporočili, da bi takšen sklep DKOM lahko izdala že septembra, da so podaljšali postopek za skoraj pet mesecev in da je revizijska komisija spremenila svojo
prakso odločanja, ko napotuje, da mora naročnik dati ponudniku novo možnost z imenovanjem novega podizvajalca. »S tem je postopek vrnila v julij 2019. Naša strokovna komisija bo
na podlagi odločitve DKOM v najkrajšem času sprejela eno od odločitev, ki jo predvideva zakon o javnem naročanju,« so sporočili iz 2TDK.
 

Vse manj časa za črpanje evropskih sredstev
Investicijski program je predvidel za vse premostitvene objekte drugega tira čez dolino Glinščice 9,947 milijona evrov, vendar je treba dodati, da mora izbrani ponudnik najprej dodatno
izdelati še projekt za izvedbo in da so se cene v gradbeništvu od izdelave investicijskega programa opazno povišale. Konzorcij MarkoMark Nival je (po izvedenem popravku) ponudil, da
bo vse to opravil za 8,5 milijona evrov.

Družba 2TDK je gradnjo dveh zaprtih mostov in ene galerije čez Glinščico umestila med pripravljalna dela in zanje tudi že dobila odobrena evropska sredstva, ki pa jih mora porabiti do
konca leta 2021. Večji del (od skupno 44,3 milijona evrov za pripravljalna dela) jih bo porabila. Za Glinščico pa počasi zmanjkuje časa. Hkrati so dva mostova in galerija ključ do
pravočasnega končanja (prebitja) predorov (do konca 2023) na glavni trasi.
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Lani največ zaposlovanja v gradbeništvu
2 uri

V Sloveniji je bilo lanskega decembra 901.537 delovno aktivnih, kar je 1,6
odstotka več kot leto prej, poroča Surs. Najbolj, za 2,1 odstotka, na dobrih
808 tisoč, se je medletno povečalo število zaposlenih, medtem ko je število
samozaposlenih medletno upadlo za 2,2 odstotka, predvsem zaradi manjšega
števila kmetov. Decembra se je medletno število delovno aktivnih najbolj
povečalo v gradbeništvu (za 9,3 odstotka, na približno 65.900 oseb), na
mesečni ravni pa se je število delovno aktivnih najbolj povečalo v
predelovalnih dejavnostih (za približno 800, na okoli 208.800).

Statistični podatki o prostih delovnih mestih v zadnjem lanskem četrtletju pa
kažejo, da so podjetja razpisala približno 17.300 prostih delovnih mest, kar je
slabe tri odstotke manj kot četrtletje prej. Povpraševanje po novi delovni sili
se je najbolj zmanjšalo v dejavnostih trgovine, več kot polovico vseh prostih
delovnih mest pa so razpisali delodajalci v predelovalnih dejavnostih,
gradbeništvu in trgovini (skupaj dobrih 54 odstotkov).

Število zasedenih delovnih mest se povečuje že od drugega četrtletja 2014 in
je bilo v zadnjem lanskem četrtletju okoli 778.500 zasedenih delovnih mest.
Stopnja prostih delovnih mest je bila 2,2-odstotna, kar je enako kot četrtletje
prej, medletno pa se je znižala za 0,3 odstotne točke. Najvišja stopnja prostih
delovnih mest je bila v gradbeništvu (6,1 odstotka), najnižja pa v javni upravi
in obrambi (0,3 odstotka).
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Odpuščanja se vrstijo; kdo in zakaj v zadnjih mesecih
zmanjšuje število zaposlenih
Čas branja: 5 min

  

18.02.2020  18:02

Revoz, Boxmark, Steklarna Rogaška, to so le nekatera izmed podjetij, ki
so napovedala zmanjšanje števila zaposlenih

TEJA GRAPULIN 

Foto: Shutterstock

Več iz teme:  

         

     

1

trg dela > podjetja > Revoz > Renault > Boxmark >

Marjan Trobiš > Gorenje > Hisense > Steklarna Rogaška >
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Razmere na trgih se zaostrujejo, ohlajanje pri izvoznikih čuti slovenska avtoindustrija,
kar se že kaže tudi v zmanjševanju števila zaposlenih. Ni pa avtoindustrija edina, ki se z
odpuščanjem prilagaja razmeram na trgu. Medtem ko smo bili zadnjih nekaj let vajeni
novic o tem, kako podjetja s težavo najdejo delavce v proizvodnji, v zadnjih mesecih
niso več taka redkost napovedi odpuščanj ali kakšnih drugih oblik krčenja števila
zaposlenih.

V Revozu bodo prešli na polovično nočno izmeno

Zadnja od napovedi zmanjševanja števila delavcev prihaja iz novomeškega
Revoza, kjer bodo zmanjšali proizvodnjo za okoli 10 tisoč vozil na leto. Lani so jih
izdelali 199.146. Tako bodo potrebovali manj delavcev, kar pomeni, da jih bodo imeli do
konca aprila, ko naj bi v celoti prešli na polovično nočno izmeno, 250 manj. Zmanjšanje
števila delavcev bodo dosegli predvsem na račun spontanih odhodov tujih delavcev iz
tretjih držav, ki po letu dni dela v Sloveniji pridobijo prost dostop do trga dela v
Sloveniji – torej lahko gredo k drugim delodajalcem. Poleg tega ne bodo podaljšali
pogodb nekaterim agencijskim delavcem, redno zaposlene bodo spodbujali k
upokojevanju, prav tako pa ne bodo podaljševali pogodb za določen čas.

Revoz bo sicer že tretje leto zapored zmanjšal proizvodnjo. Upadli bodo tudi prihodki
podjetja, predlanskim je Revoz dosegel 1,78 milijarde evrov prodaje. Kot kaže, upada
povpraševanje po modelih clio, twingo in smart fortwo ali pa Renaultprerazporeja
proizvodne zmogljivosti nekaterih modelov, denimo clia, v druge tovarne. Kateri model
je najbolj problematičen, iz družbe niso pojasnili.

Devetsto zaposlenih v programu prestrukturiranja Boxmarka

Težave proizvajalca sedežnih prevlek Boxmark iz Kidričevega so se začele kazati že lani,
ko je konec leta podjetje najprej napovedalo, potem pa tudi res dokončno opustilo
proizvodnjo v svoji enoti v Murski Soboti. Delo je izgubilo 186 zaposlenih, za selitev v
Kidričevo se jih je odločilo 14. Takrat je generalni direktor Boxmarka Marjan
Trobiš kot razlog navedel optimizacijo proizvodnje s sodobnejšimi stroji na matični
lokaciji, pa tudi ohlajanje avtomobilskega trga in posledično upad naročil.

Konec januarja letos pa so v podjetju, kjer je trenutno 1.450 zaposlenih, pripravili
program prestrukturiranja, v katerega je zajetih 900 zaposlenih, kot so sporočili, so se
za to odločili zaradi spremenjenih razmer na trgu. Trobiš je ob tem dejal, da to ne
pomeni, da bodo toliko ljudi odpustili, da pa odpuščanja bodo, ni pa še znano, koliko
ljudi bo izgubilo delo. »Prezgodaj je govoriti o številkah, zdaj samo v fazi
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prestrukturiranja,« je povedal Trobiš in dodal, da pa je že znano, da bodo več sto
zaposlenih premestili na druga delovna mesta v druge oddelke. Zaradi tega pa morajo
delavce odpustiti in jim ponuditi nove pogodbe, vse skupaj pa zajeti v programu
presežnih delavcev.

V Gorenju bo po reorganizaciji 176 zaposlenih manj

Preberite tudi

Šef Gorenja: Morda bodo nekateri začasno izgubili delo, a v končni
fazi ga bodo spet dobili.
Večer: Zakaj so Kitajci kupili Gorenje, čeprav so že pri skrbnem
pregledu videli 'sledi kreativnega računovodstva'
V Gorenju letos kljub ponovni izgubi božičnica

Krčenje števila zaposlenih so napovedali tudi v Gorenju. Po načrtu reorganizacije
proizvodnje in režije bodo tako predvidoma do sredine aprila zmanjšali število
indirektnih proizvodnih delovnih mest za 176. »Zaradi slabih poslovnih rezultatov je
nujno, da v Gorenju letos svoje proizvodne, razvojne in korporativne podporne procese
optimiziramo ter jih tudi prilagodimo standardom lastnika,« so sporočili iz Gorenja.
Napovedali so, da bodo število zaposlenih zmanjšali tako z mehkimi metodami kot z
odpovedmi iz poslovnega razloga. Nekaj delavcev so že premestili na enakovredna
delovna mesta v direktni proizvodnji, nekaj se jih bo upokojilo.

Delež indirektnih proizvodnih delavcev, ki neposredno ne sestavljajo ali izdelujejo
polizdelkov oziroma končnih izdelkov in njihovo delo ni določeno s standardnimi
izdelavnimi časi in normativi, v Gorenju dosega 29,2 odstotka in je za 8,6 odstotne
točke večji kot v primerljivi družbi znotraj skupine Hisense, Hisense Refrigerator. V
tej je delež indirektnih proizvodnih delavcev pri 20,6 odstotka.

Steklarna Rogaška bo odpustila 200 zaposlenih

Odpuščanje so napovedali v Steklarni Rogaška, uprava družbe je sporočila, da bo do
aprila pripravila seznam 200 preseženih delavcev v obratih Rogaška, Kozje in Rogatec.
Predvidoma bodo 130 delavcem odpovedi pogodb o zaposlitvi vročili maja, septembra
pa še 70, je za STA povedal predsednik podjetniškega sindikata steklarne Stjepan
Križnik. Po oceni uprave bo ukrep zmanjševanja števila zaposlenih vplival na vse
skupine zaposlenih.
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Odpuščanje je del ukrepov za povečanje učinkovitosti poslovanja, za kar so se odločili
zaradi spreminjanja vedenja porabnikov in trgovinskega okolja. Križnik je v začetku
februarja tudi dejal, da je bilo zaradi pomanjkanja naročil nekaj delavcev doma na
čakanju že v zadnjem lanskem četrtletju. V preteklosti je bil za družbo najpomembnejši
ameriški trg, ker pa steklarna dela prestižne kristalne izdelke z veliko svinca, jih
Američani ne kupujejo več. Podjetje namerava letos vlagati v razvoj, v načrtu je
posodobitev proizvodne opreme.

Lani odpuščala Nova KBM

Preberite tudi

(Graf) Koliko služb je v zadnjih desetih letih odneslo iz slovenskih
bank

Niso pa v nevarnosti zgolj delovna mesta v proizvodnji, prizadet je tudi bančni sektor.
Nova KBM je konec prejšnjega leta odpustila 45 zaposlenih, pred tem je vodstvo
pripravilo program presežnih delavcev, ki so ga uskladili s sindikatom. V Novi KBM so
sicer že pred časom napovedali, da bodo v letu 2019 število zaposlenih zmanjšali za
okoli 150 ljudi, tako da bi leto končali z okoli 1.150 zaposlenimi.

Do konca tega leta naj bi bila izpeljana tudi združitev Nove KBM in Abanke. Kaj to
pomeni za zaposlene, kje bodo pri združevanju bank rezali? »Kjer se banki podvajata.
Postati moramo vitkejši in tako močnejši. Morda bodo morali biti zaposleni bolj
mobilni,« je na tiskovni konferenci dejal šef NKBM John Denhof.

Sicer pa se število zaposlenih v bankah zadnje desetletje vztrajno zmanjšuje,
od leta 2008 do konca 2018 se je slovenski bančni sektor skrčil za 25 odstotkov. NLB,
največja slovenska bančna skupina, je v devetih letih število zaposlenih zmanjšala s
4.200 na 2.600, napovedujejo pa, da bodo število zaposlenih še krčili.

SG Automotive v prisilni poravnavi znižuje stroške dela

Od decembra lani je podjetje SG Automotive, ki se ukvarja s proizvodnjo svetilnih
sistemov za avtoindustrijo, v prisilni poravnavi. Družba, ki ima sedež v Slovenskih
Konjicah in je konec septembra zaposlovala 174 ljudi, je v večinski lasti Roberta
Graha. Iz mesečnega poročila v insolvenčnem postopku je razvidno, da so v zadnjem
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četrtletju poslovnega leta 2019 število zaposlenih zmanjšali za 12 in da predvidevajo
nadaljnje prilagajanje stroškov dela.

V Mlekarni Celeia do zdaj 23 delavcev manj

V procesu poslovne preobrazbe je Mlekarna Celeia. Kot pravijo v podjetju, so se do
konca leta 2020 osredotočili na tri ključne smeri, in sicer na zniževanje vseh vrst
stroškov, povečevanje prihodkov in dodane vrednosti ter na strateški razvoj. »V sklopu
zniževanja stroškov na področju delovne sile v letu 2019 nismo podaljšali pogodb 12
zaposlenim za določen čas. Poleg tega smo bili lani primorani 11 ljudem, zaposlenim v
različnih službah mlekarne, od upravnih služb do proizvodnje, pretrgati delovno
razmerje za nedoločen čas. Dodatno bo letos devet ljudi izpolnilo pogoje za upokojitev.«

Tudi v prvi polovici leta 2020 manjše
zaposlovanje v proizvodnji
Gospodarsko ohlajanje je nekoliko upočasnilo rast
zaposlovanja. Delodajalci so v anketi zavoda za
zaposlovanje za prvo polovico leta 2020 napovedali
31.600 zaposlitev, odprlo naj bi se 13.500 novih
delovnih mest, kar je štiri tisoč manj kot polletje
prej. Delodajalci so tako za prihodnjih šest mesecev
napovedali skromnejšo, dvoodstotno rast števila
zaposlenih (v drugem polletju 2019 je bila
napovedana 2,6-odstotna rast).

Po napovedih delodajalcev bo do poletja največ
zaposlovanja v drugih raznovrstnih poslovnih
dejavnostih, kamor se uvrščajo tudi kadrovske
agencije, in v gradbeništvu, kjer so sicer precej
skromnejše napovedi, kot so bile v drugi polovici
2019. Še naprej se zmanjšuje zaposlovanje v
proizvodnji, medtem ko je napoved zaposlovanja v
dejavnosti poslovanja z nepremičninami s 5,8
odstotka v lanskem drugem polletju strmoglavila na
–1,4 odstotka v prvi polovici leta 2020.
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Kako dobro se živi v Vipavski dolini
Čas branja: 5 min

  

19.02.2020  05:00

Finance 25. februarja prihajamo v Ajdovščino, pred tem smo pogledali,
kako dobro se živi v Vipavski dolini

TINA PETROVČIČ

Foto: Jure Makovec

Več iz teme:  

0
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Občina Ajdovščina se po kakovosti življenja med 212 slovenskimi občinami uvršča
na 31. mesto, Vipava je na 25. mestu, kaže analiza kolegov z revije Moje finance. Lani
je Ajdovščina v primerjavi z letom 2018 napredovala za 12 mest (leta 2018 je bila torej
na 43. mestu). Kakovost življenja pa se je izboljšala tudi v občini Vipava, ta je v
primerjavi z letom 2018 napredovala za 23 mest (leta 2018 48. mesto).

Kako je šlo preostalim občinam, ki v upravnem pogledu sestavljajo Vipavsko dolino?
Občina Nova Gorica se je uvrstila na 23. mesto, Miren - Kostanjevica na isto mesto kot
Vipava, 25., Šempeter - Vrtojba na 54. mesto in Renče - Vogrsko na 69. mesto.

Finance v torek, 25. februarja, prihajamo v
Ajdovščino!

O čem bo govor na forumu:

kako se je v Vipavsko dolino vrnil optimizem in
na kaj bo stavila v prihodnosti
gospodarska prihodnost doline
trije primeri živilskih podjetij o tem, kako iz
Vipavske doline prodreti v svet
tri zanimive, uspešne in navdihujoče lokalne
podjetniške zgodbe

Začnemo ob 17. uri v dvorani Območne obrtno-
podjetniške zbornice Ajdovščina. Vstopnine ni,
prosimo le, da izpolnite spletno prijavnico.

Vljudno vabljeni!

občine > podjetništvo > Občina Ajdovščina > GVIN > Bisnode >

Mlinotest > Incom > Fructal > Fama >
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Zdi se, da postaja Vipavska dolina vse bolj prepoznavna tako pri nas kot tudi po svetu.
Prebivalci privabljajo turiste tudi brez spletnih strani, zadnja leta pa poslušamo o
podjetjih, ki orjejo ledino zunaj Slovenije.

Plače v Ajdovščini in Vipavi pod slovenskim povprečjem

Najnovejši podatki statističnega urada kažejo, da so novembra lani zaposleni v Vipavi
prejeli v povprečju 1.737 evrov bruto in v Ajdovščini 1.684 evrov bruto plače, kar je
oboje pod slovenskih povprečjem (1.897 evrov bruto).

Najvišjo povprečno bruto plačo so novembra prejeli v občini Šempeter - Vrtojba, ki
sodi v Spodnjo Vipavsko dolino. Tam je mesečna bruto plača novembra znašala 2.069
evrov bruto, kar je za osem odstotkov več od povprečne slovenske plače. Za
primerjavo, v istem obdobju so zaposleni v Novi Gorici prejeli 1.929 evrov bruto.

In ne samo, da so plače v občini Šempeter - Vrtojba najvišje, tukaj so se od januarja
2014 do lani tudi najhitreje poviševale. Povprečna bruto plača se je v petih letih
povišala za 13 odstotkov oziroma 197 evrov bruto, še kažejo podatki statističnega
urada.

Največji ajdovski in vipavski zaposlovalci

V občinah Vipava in Ajdovščina je registriranih 1.215 gospodarskih družb in 3.521
samostojnih podjetnikov, kažejo podatki GVIN Bisnode. Trije največji zaposlovalci v
dolini so ajdovska podjetja Mlinotest, ki zaposluje 477 ljudi, kralj
sladoledov Incom s 369 zaposlenimi in Fructal z 279 zaposlenimi.

V Vipavi pa so največja družinska podjetja: trgovsko podjetje Fama, proizvodnja
strojev Šraml in Semenič transport. Skupno v Vipavi zaposlujejo 209 ljudi.

Brezposelnost upada
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Število registriranih brezposelnih se je ob začetku leta po vsej Sloveniji povečalo,
predvsem zaradi poteka zaposlitve v decembru, smo pisali pred kratkim. Glede na
lanski december se je število brezposelnih konec januarja okrepilo za šest odstotkov,
na 79.841 brezposelnih.

Preberite tudi

Na zavodu skoraj 80 tisoč brezposelnih; začelo se je
zaposlovanje gradbenih delavcev

Najnovejši podatki registrirane brezposelnosti v občinah Vipavske doline kažejo, da je
bilo januarja 2020 največ brezposelnih v Novi Gorici, skupno 932. Hkrati pa je
brezposelnost v Novi Gorici v primerjavi z lanskim januarjem upadla za 6,9 odstotka,
kar je največ takoj za Ljubljano. V Ajdovščini so imeli 534 brezposelnih, v Šempetru -
Vrtojbi 165 in najmanj v Vipavi, 146 brezposelnih.

Turizem in vinogradništvo gresta z roko v roki

Vipavska dolina postaja priljubljena destinacija za obiskovalce z vsega sveta, so nam
potrdili nekateri, ki se ukvarjajo s turizmom v Vipavski dolini. Menijo, da je za
povečan obisk zagotovo poskrbela tudi objava Lonely Planeta in uvrstitev Vipavske
doline med top destinacije. Nekaterim ponudnikom turističnih aktivnosti pa uspe
pripeljati turiste v svoje okolje kar brez spletnih strani.

Poglejmo prihode in prenočitve turistov v minulem letu. Lani januarja so v goriški
regiji (ločenih podatkov za Vipavsko dolino ni) našteli skoraj trikrat več tujih turistov
kot domačih. Tujih turistov je bilo januarja lani 10.617, ustvarili so dvakrat več
prenočitev kot domači turisti, skupno 25.017 prenočitev. Domačih turistov pa je bilo v
istem obdobju 4.047, ti so ustvarili 12.181 prenočitev.

Poleg turizma, ki postaja v Vipavski dolini vse pomembnejša in razvitejša dejavnost,
pa ne gre niti brez vinogradništva. Tu namreč domuje več kot 40 vinogradnikov, ki
smo jih zbrali tudi v lanskem vinskem vodniku 2019.
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Kakšne so cene nepremičnin?

»V Vipavski dolini je stalno povpraševanje po stanovanjih, manjših samostojnih
oziroma vrstnih hišah, gradbenih parcelah, starejših hišah za investicijo za predelavo v
najemniške zmogljivosti. Povpraševanje po teh nepremičninah je v nekaterih
segmentih zelo veliko, tako da mu ponudba nikakor ne sledi, to pa se kaže na stalnem
višanju cen, ki so v segmentu stanovanj presegle najvišje predkrizne ravni in dosegajo
rekordne vrednosti. Posebno poglavje je povpraševanje po najemnih stanovanjih
oziroma hišah. Tu je povpraševanje velikansko, ponudba pa zanemarljiva,«
pojasnjuje Matija Ceket iz podjetja Gaberit Nepremičnine v Ajdovščini, ki dodaja, da
vsi interesenti čakajo na dolgo obljubljana nova stanovanja, ki naj bi se gradila v
Ajdovščini.

Ceket pravi, da se sicer v Ajdovščini in Vipavi proda največ stanovanj, predvsem
rabljenih, saj novogradenj v občini Ajdovščina praktično ni že od leta 2008. V Vipavi
so se v letih 2018 in 2019 prodala vsa novozgrajena stanovanja ter vrstne hiše. V obeh
občinah kronično primanjkuje novogradenj za trg (predvsem v Ajdovščini), tako
stanovanj kot manjših družinskih oziroma vrstnih hiš.

Kaj pa cene? »Težko je tako počez določiti neko povprečno ceno, saj veste, da je za
vsak tip stanovanja ta drugačna. Recimo povprečna cena starejšega trisobnega
stanovanja je od 1.500 do 1.600 evrov na kvadratni meter.«

Kaj pravi Gurs? Ločenih podatkov za Ajdovščino in Vipavo ni, je pa Gurs zbral
nepremičninske podatke za Novo Gorico, vključno z okoliškimi naselji, kot so Solkan,
Kromberg, Šempeter pri Gorici in Vrtojba. Povprečna cena prodanega rabljenega
stanovanja na omenjenem območju je v prvi polovici prejšnjega leta znašala 1.780
evrov na kvadratni meter. Tako je bila rast povprečne cene rabljenih stanovanj v Novi
Gorici v primerjavi s prvim polletjem 2015 22 odstotkov pod slovenskim povprečjem.
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Vse za gradnjo in prenovo
Od 4. do 8. marca 2020 bo na

Gospodarskem razstavišču v Ljubljani

znova odprl vrata sejem Dom,

ki v ospredje postavlja področje

graditeljstva. Že 59. sejem po vrsti

z razstavnim in spremljevalnim

programom predstavlja storitve

in izdelke, sistemske rešitve in

napredne tehnologije za dom,
gradbeništvo in energijsko učinkovito

stavbno pohištvo, ogrevalno in

hladilno tehniko, notranjo opremo,

ureditev okolice in rešitve za

varovanje objektov.

Tudi letos bo ponudbo več kot 500 pod-

jetij iz Slovenije in tujine na razstavnih
prostorih vse dni dopolnjevalo brezplačno

svetovanje z različnih področij gradnje in

opremljanja doma. Organizator Gospodar-

sko razstavišče pričakuje več kot 55 tisoč

obiskovalcev.

Brezplačna svetovanja

in predavanja za obiskovalce
Na sejmu se bo znova mogoče udeležiti

brezplačnih predavanj in svetovanj, ki sta
jih pripravila Gradbeni inštitut ZRMK ter

Eko sklad.

Gradbeni inštitut ZRMK je v bogat strokov-

ni program vključil neodvisna in brezplač-

na predavanja o vlagi in plesni v bivalnem

okolju, algah na fasadah, kakovosti zraka

v bivalnih prostorih, kako izbrati prava

okna, o celoviti prenovi večstanovanjske

stavbe, trajnostni gradnji hiše iz opeke,

pasivnem ah skoraj ničenergijskem stan-

dardu, utrditvi konstrukcije in preprečitvi
kapilarnega vlaženja, poškodbah na stav-
bah ob naravnih nesrečah, kot so potresi,

poplave in neurja, trendih na področju

trajnostnega ogrevanja stavb, toplotnih

črpalkah in obnovljivih virih energije, do

okolja prijaznem ogrevanju ter naravni
osvetlitvi bivalnih in delovnih prostorov.
Predstavili bodo tudi različne mednarodne

projekte.

Obiskovalce poleg tega vabijo na brezplač-

na svetovanja, ki jih prav tako organizira

Gradbeni inštitut ZRMK. Lahko bodo pri-
dobili nasvet arhitekta o gradnji in preno-

vi hiše ah stanovanja ter naravni osvetli-

tvi bivalnih in delovnih prostorov. Drugi

strokovnjaki bodo svetovali o postopkih za

pridobitev upravnih dovoljenj, vprašanjih

statike, geomehanike, gradbene fizike, o

celoviti prenovi stavb, trajnostnem ogre-

vanju, hlajenju in prezračevanju, gradnji
ah prenovi stavb. Omenjena neodvisna in

brezplačna strokovna predavanja bodo po-

tekala vsak dan sejma v preddverju dvora-

ne Kupola.

Brezplačna predavanja pripravlja tudi Eko

sklad. Za prvi dan sejma napovedujejo
predavanja o subvencijah in kreditih Eko

sklada (o tem bodo predavali tudi vse dru-

ge dni), gradnji hiše od načrtovanja do vse-

litve ter o ogrevanju z lesno biomaso. Dru-

gi dan bo sledilo predavanje o ustreznem

prezračevanju stavb in prezračevalnih na-
pravah z vračanjem toplote, v naslednjih

dneh pa med drugim o prezračevanju po

sanaciji stavbe, zrakotesnosti v stavbah,

kako se lotiti gradnje sončne elektrarne in

vgradnje toplotne črpalke, prav tako bodo
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predstavili cenovno primerjavo različnih

sistemov gradnje, pogledali prednosti in

slabosti posameznih tipov gradnje stano-
vanjskih hiš, povzeli praktične izkušnje,

prednosti in slabosti male sončne elek-

trarne, ogrevanje z obnovljivimi viri ener-
gije ob upoštevanju ekonomije in ekologi-

je, pojasnili, kako odpraviti zidno plesen,

predstavili primere napak pri gradnjah

in primere dobre prakse, gradnjo nove
masivne hiše in sončne elektrarne. Nekaj

pozornosti bodo namenili tudi pametne-

mu domu, in sicer bodo na predavanju

opisali različne tehnologije ter spregovo-

rili o izzivih pri implementaciji pametne-

ga doma po meri uporabnika. Predstavili
bodo novosti in odgovarjali na vprašanja
obiskovalcev.
Podrobneje bomo o omenjenih brezplačnih

predavanjih in nasvetih pisali v prihodnji

številki priloge Deloindom in na naši splet-

ni strani www.deloindom.si.

Priznanje znak kakovosti v graditeljstvu
Tudi letos bodo prvi dan sejma podelili pri-

znanje znak kakovosti v graditeljstvu, kate-

rega namen je spodbujanje odličnosti, zago-

tavljanje kakovosti in večja konkurenčnost

v graditeljstvu. »Že v sredini 90. let prej-

šnjega stoletja je bila v Sloveniji (po vzoru
tujih dobrih praks in razvojnih aktivnosti)

vzpostavljena nacionalna certifikacijska

shema, imenovana Znak kakovosti v gra-

diteljstvu (ZKG), ki se lahko kosa z najbolj

znanimi in uveljavljenimi certifikacijskimi

shemami,« pravijo pri Gospodarskem raz-
stavišču in dodajajo, da so prve tri prejem-

nike ZKG izbrali že leta 1997. Do zdaj so
podelili 180 priznanj, v ocenjevalnih komi-

sijah pa je sodelovalo več kot 60 neodvisnih

strokovnjakov.

A. Z.

Fotografiji Tomi Lombar/dokumentacija Dela
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DRUGI TIR  | GLINŠČICA  | MARKOMARK NIVAL 

DKOM ugodila MarkoMark Nivalu zaradi
Glinščice
Drugi tir: Zasuk v postopku naročanja gradnje mostov –
Revizorji trdijo, da mora 2TDK omogočiti popravek ponujene
reference
Objavljeno
18. februar 2020 08.00

Posodobljeno
18. februar 2020 08.00

Dostopna cesta v dolini Glinščice je pripravljena, gradnja premostitvenih objektov bi lahko stekla najhitreje marca. Foto Boris Šuligoj

 Odpri galerijo

Boris Šuligoj

    

Koper – Državna revizijska komisija (DKOM) je ugodila družbama MarkoMark Nival in Ekorel v postopku varstva pri oddaji javnega naročila gradnje mostov čez dolino Glinščice v
okviru projekta drugi tir. DKOM je v senatu, ki ga je vodil Gregor Šebenik, ugotovila, da mora družba 2TDK pozvati ponudnika MarkoMark Nival, da zamenja podizvajalca, če ta ne
izpolnjuje pogojev za sodelovanje v poslu.

Državna revizijska komisija je namreč ugotovila, da eden od podizvajalcev res ni predložil ustrezne reference (dovolj visokega podpornega zidu). Na ta način višina in dolžina
referenčnega zidu po pol leta preiskav sploh nista odločilni, saj je DKOM zdaj na podlagi drugega odstavka 81. člena zakona o javnem naročanju odločila, da mora naročnik pozvati
ponudnika k zamenjavi podizvajalca, če ponudba ni skladna z naročnikovimi zahtevami.

Medtem ko so bili v 2TDK prepričani, da je podjetje MarkoMark Nival s predloženo neresnično referenco ravnalo sporno, in so ga zaradi suma kaznivega dejanja poneverbe podatkov o
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referencah konec avgusta 2019 prijavili upravi kriminalistične policije, pa je DKOM odločila povsem drugače. Tudi Delu in drugim novinarjem so od lani poleti do januarja letos v
podjetju MarkoMark Nival večkrat odgovorili, da zid ustreza vsem zahtevanim referencam, da so ga celo sami izmerili. V Državni revizijski komisiji pa nam na naša številna vprašanja
nikoli niso omenili niti teoretične možnosti, da zakon o javnem naročanju v takem primeru (če neki ponudnik predloži neprimerno referenco) ponuja ponudnikom možnost, da
spreminjajo svoje reference.

 Stari železniški most v Glinščici Foto Boris Šuligoj

V DKOM so to pojasnili z navedbo: »Odgovor na vprašanje, ali bi moral naročnik vlagatelja pozvati k zamenjavi podizvajalca, je odvisen od odgovora na vprašanje, ali je naročnik
utemeljeno ugotovil, da vlagatelj s priglašeno referenco ni izkazal naročnikovih zahtev. Zato je DKOM najprej presojala očitke o referenčnem zidu. Ker so iz dokumentacije izhajali
nasprotujoči si podatki glede podpornega zidu, je komisija odredila pridobitev strokovnega mnenja. Strokovno mnenje je potrdilo navedbe 2TDK glede višine zidu, ki ni skladen z
naročnikovimi zahtevami.«
 

Je 2TDK res kršil zakon o javnem naročanju?
Marko Glavinič iz MarkoMark Nivala je izrazil zadovoljstvo z odločitvijo revizijske komisije, saj je razveljavila odločitev 2TDK iz 6. avgusta 2019, ker je vse prejete ponudbe zavrnila
kot nedopustne. »S tem je 2TDK kršil drugi odstavek 81. člena zakona o javnem naročanju, saj bi nas moral pred zavrnitvijo ponudbe pozvati k zamenjavi podizvajalca, česar pa ni storil.
DKOM je družbi 2TDK naložila povrnitev stroškov pravnega varstva konzorciju podjetij MarkoMark Nival v višini 15.030 evrov,« je povedal Marko Glavinič in dodal, da v njegovem
podjetju pričakujejo, da bo 2TDK upošteval napotila DKOM. Še hitreje pa bi lahko začeli gradnjo mostov čez Glinščico, če bi 2TDK pozval MarkoMark Nival k predložitvi druge
reference. V tem primeru bi investitor lahko imel pravnomočno odločitev že do sredine marca, trdi Glavinič in dodaja, da sta preostala prijavitelja – konzorcij Kolektor CPG, Riko in
Pomgrad ter Godina gradbeništvo – oddala predragi ponudbi.

Odločitev v vsakem primeru v prid MarkoMark Nivalu.
 

Iz 2TDK pa so popoldne sporočili, da bi takšen sklep DKOM lahko izdala že septembra, da so podaljšali postopek za skoraj pet mesecev in da je revizijska komisija spremenila svojo
prakso odločanja, ko napotuje, da mora naročnik dati ponudniku novo možnost z imenovanjem novega podizvajalca. »S tem je postopek vrnila v julij 2019. Naša strokovna komisija bo
na podlagi odločitve DKOM v najkrajšem času sprejela eno od odločitev, ki jo predvideva zakon o javnem naročanju,« so sporočili iz 2TDK.
 

Vse manj časa za črpanje evropskih sredstev
Investicijski program je predvidel za vse premostitvene objekte drugega tira čez dolino Glinščice 9,947 milijona evrov, vendar je treba dodati, da mora izbrani ponudnik najprej dodatno
izdelati še projekt za izvedbo in da so se cene v gradbeništvu od izdelave investicijskega programa opazno povišale. Konzorcij MarkoMark Nival je (po izvedenem popravku) ponudil, da
bo vse to opravil za 8,5 milijona evrov.

Družba 2TDK je gradnjo dveh zaprtih mostov in ene galerije čez Glinščico umestila med pripravljalna dela in zanje tudi že dobila odobrena evropska sredstva, ki pa jih mora porabiti do
konca leta 2021. Večji del (od skupno 44,3 milijona evrov za pripravljalna dela) jih bo porabila. Za Glinščico pa počasi zmanjkuje časa. Hkrati so dva mostova in galerija ključ do
pravočasnega končanja (prebitja) predorov (do konca 2023) na glavni trasi.
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Kako dobro se živi v Vipavski dolini
Čas branja: 5 min

  

19.02.2020  05:00

Finance 25. februarja prihajamo v Ajdovščino, pred tem smo pogledali,
kako dobro se živi v Vipavski dolini

TINA PETROVČIČ

Foto: Jure Makovec

Več iz teme:  

0
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Občina Ajdovščina se po kakovosti življenja med 212 slovenskimi občinami uvršča
na 31. mesto, Vipava je na 25. mestu, kaže analiza kolegov z revije Moje finance. Lani
je Ajdovščina v primerjavi z letom 2018 napredovala za 12 mest (leta 2018 je bila torej
na 43. mestu). Kakovost življenja pa se je izboljšala tudi v občini Vipava, ta je v
primerjavi z letom 2018 napredovala za 23 mest (leta 2018 48. mesto).

Kako je šlo preostalim občinam, ki v upravnem pogledu sestavljajo Vipavsko dolino?
Občina Nova Gorica se je uvrstila na 23. mesto, Miren - Kostanjevica na isto mesto kot
Vipava, 25., Šempeter - Vrtojba na 54. mesto in Renče - Vogrsko na 69. mesto.

Finance v torek, 25. februarja, prihajamo v
Ajdovščino!

O čem bo govor na forumu:

kako se je v Vipavsko dolino vrnil optimizem in
na kaj bo stavila v prihodnosti
gospodarska prihodnost doline
trije primeri živilskih podjetij o tem, kako iz
Vipavske doline prodreti v svet
tri zanimive, uspešne in navdihujoče lokalne
podjetniške zgodbe

Začnemo ob 17. uri v dvorani Območne obrtno-
podjetniške zbornice Ajdovščina. Vstopnine ni,
prosimo le, da izpolnite spletno prijavnico.

Vljudno vabljeni!

občine > podjetništvo > Občina Ajdovščina > GVIN > Bisnode >

Mlinotest > Incom > Fructal > Fama >
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Zdi se, da postaja Vipavska dolina vse bolj prepoznavna tako pri nas kot tudi po svetu.
Prebivalci privabljajo turiste tudi brez spletnih strani, zadnja leta pa poslušamo o
podjetjih, ki orjejo ledino zunaj Slovenije.

Plače v Ajdovščini in Vipavi pod slovenskim povprečjem

Najnovejši podatki statističnega urada kažejo, da so novembra lani zaposleni v Vipavi
prejeli v povprečju 1.737 evrov bruto in v Ajdovščini 1.684 evrov bruto plače, kar je
oboje pod slovenskih povprečjem (1.897 evrov bruto).

Najvišjo povprečno bruto plačo so novembra prejeli v občini Šempeter - Vrtojba, ki
sodi v Spodnjo Vipavsko dolino. Tam je mesečna bruto plača novembra znašala 2.069
evrov bruto, kar je za osem odstotkov več od povprečne slovenske plače. Za
primerjavo, v istem obdobju so zaposleni v Novi Gorici prejeli 1.929 evrov bruto.

In ne samo, da so plače v občini Šempeter - Vrtojba najvišje, tukaj so se od januarja
2014 do lani tudi najhitreje poviševale. Povprečna bruto plača se je v petih letih
povišala za 13 odstotkov oziroma 197 evrov bruto, še kažejo podatki statističnega
urada.

Največji ajdovski in vipavski zaposlovalci

V občinah Vipava in Ajdovščina je registriranih 1.215 gospodarskih družb in 3.521
samostojnih podjetnikov, kažejo podatki GVIN Bisnode. Trije največji zaposlovalci v
dolini so ajdovska podjetja Mlinotest, ki zaposluje 477 ljudi, kralj
sladoledov Incom s 369 zaposlenimi in Fructal z 279 zaposlenimi.

V Vipavi pa so največja družinska podjetja: trgovsko podjetje Fama, proizvodnja
strojev Šraml in Semenič transport. Skupno v Vipavi zaposlujejo 209 ljudi.

Brezposelnost upada
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Število registriranih brezposelnih se je ob začetku leta po vsej Sloveniji povečalo,
predvsem zaradi poteka zaposlitve v decembru, smo pisali pred kratkim. Glede na
lanski december se je število brezposelnih konec januarja okrepilo za šest odstotkov,
na 79.841 brezposelnih.

Preberite tudi

Na zavodu skoraj 80 tisoč brezposelnih; začelo se je
zaposlovanje gradbenih delavcev

Najnovejši podatki registrirane brezposelnosti v občinah Vipavske doline kažejo, da je
bilo januarja 2020 največ brezposelnih v Novi Gorici, skupno 932. Hkrati pa je
brezposelnost v Novi Gorici v primerjavi z lanskim januarjem upadla za 6,9 odstotka,
kar je največ takoj za Ljubljano. V Ajdovščini so imeli 534 brezposelnih, v Šempetru -
Vrtojbi 165 in najmanj v Vipavi, 146 brezposelnih.

Turizem in vinogradništvo gresta z roko v roki

Vipavska dolina postaja priljubljena destinacija za obiskovalce z vsega sveta, so nam
potrdili nekateri, ki se ukvarjajo s turizmom v Vipavski dolini. Menijo, da je za
povečan obisk zagotovo poskrbela tudi objava Lonely Planeta in uvrstitev Vipavske
doline med top destinacije. Nekaterim ponudnikom turističnih aktivnosti pa uspe
pripeljati turiste v svoje okolje kar brez spletnih strani.

Poglejmo prihode in prenočitve turistov v minulem letu. Lani januarja so v goriški
regiji (ločenih podatkov za Vipavsko dolino ni) našteli skoraj trikrat več tujih turistov
kot domačih. Tujih turistov je bilo januarja lani 10.617, ustvarili so dvakrat več
prenočitev kot domači turisti, skupno 25.017 prenočitev. Domačih turistov pa je bilo v
istem obdobju 4.047, ti so ustvarili 12.181 prenočitev.

Poleg turizma, ki postaja v Vipavski dolini vse pomembnejša in razvitejša dejavnost,
pa ne gre niti brez vinogradništva. Tu namreč domuje več kot 40 vinogradnikov, ki
smo jih zbrali tudi v lanskem vinskem vodniku 2019.
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Kakšne so cene nepremičnin?

»V Vipavski dolini je stalno povpraševanje po stanovanjih, manjših samostojnih
oziroma vrstnih hišah, gradbenih parcelah, starejših hišah za investicijo za predelavo v
najemniške zmogljivosti. Povpraševanje po teh nepremičninah je v nekaterih
segmentih zelo veliko, tako da mu ponudba nikakor ne sledi, to pa se kaže na stalnem
višanju cen, ki so v segmentu stanovanj presegle najvišje predkrizne ravni in dosegajo
rekordne vrednosti. Posebno poglavje je povpraševanje po najemnih stanovanjih
oziroma hišah. Tu je povpraševanje velikansko, ponudba pa zanemarljiva,«
pojasnjuje Matija Ceket iz podjetja Gaberit Nepremičnine v Ajdovščini, ki dodaja, da
vsi interesenti čakajo na dolgo obljubljana nova stanovanja, ki naj bi se gradila v
Ajdovščini.

Ceket pravi, da se sicer v Ajdovščini in Vipavi proda največ stanovanj, predvsem
rabljenih, saj novogradenj v občini Ajdovščina praktično ni že od leta 2008. V Vipavi
so se v letih 2018 in 2019 prodala vsa novozgrajena stanovanja ter vrstne hiše. V obeh
občinah kronično primanjkuje novogradenj za trg (predvsem v Ajdovščini), tako
stanovanj kot manjših družinskih oziroma vrstnih hiš.

Kaj pa cene? »Težko je tako počez določiti neko povprečno ceno, saj veste, da je za
vsak tip stanovanja ta drugačna. Recimo povprečna cena starejšega trisobnega
stanovanja je od 1.500 do 1.600 evrov na kvadratni meter.«

Kaj pravi Gurs? Ločenih podatkov za Ajdovščino in Vipavo ni, je pa Gurs zbral
nepremičninske podatke za Novo Gorico, vključno z okoliškimi naselji, kot so Solkan,
Kromberg, Šempeter pri Gorici in Vrtojba. Povprečna cena prodanega rabljenega
stanovanja na omenjenem območju je v prvi polovici prejšnjega leta znašala 1.780
evrov na kvadratni meter. Tako je bila rast povprečne cene rabljenih stanovanj v Novi
Gorici v primerjavi s prvim polletjem 2015 22 odstotkov pod slovenskim povprečjem.
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Ljubljana • 2TDK bo prisluhnil državni revizijski komisiji v zadevi Glinščica

Gradbinec bo dobil poziv
2TDK bo sledil oceni državne revizijske .
komisije in bo pozval gradbinca Markomark
Nival, da dopolni svojo referenco na razpisu
za premostitev doline Glinščice.

• Državna revizijska komi-
sija je po šestih mesecih
odločanja ugodila zahtevku
za revizijo pri razpisu za

gradnjo viadukta Glinščica,

ki gaje vložil konzorcij Mar-

komark Nival in Ekorel.
Komisija je sicer potrdila,

da je 2TDK upravičeno dvo-

mil o višini zidu v občini
Pesnica, ki ga je za referenco
na razpisu pri gradnji mostu

čez Glinščico priložil Mar-

komark: ugotovila je, da zid

dejansko ni visok osem me-

trov, kot je zahteval razpis.

To pomeni, da je bila re-

ferenca tega gradbinca

neustrezna.
A državna revizijska ko-

misija je kljub temu

odločila, da je 2TDK ravnal

napačno, ko je zaradi su-

ma, da je referenca pona-

rejena, razveljavil ta raz-

pis. Oprla se je na določbo
v zakonu o javnem na-

ročanju, daje v primeru, ko

podizvajalec ni zmožen iz-

peljati posla oziroma nje-

gova referenca ne drži, na-

ročnik izvajalca dolžan
pozvati k zamenjavi podiz-
vajalca oziroma predložit-

vi prave reference.

“Odločitev komisije nas je

presenetila. 2TDK je vses-

kozi ravnal v skladu s prakso

in predpisi. Komisija pa s

tem spreminja dosedanjo

prakso,” vztraja generalni

direktor 2TDK Dušan Zorko.
V družbi poudarjajo, da so

kot celoto obravnavali za-

kon, ki ureja javno na-

ročanje, in se pri tem niso
sklicevali le na en člen, kot je

ravnala komisija.

Odločitvi komisije bodo

vendarle sledili in Marko-
mark Nival pozvali, da svojo
ponudbo dopolni z ustrezno

referenco.

Če bo Markomark Nival to

naredil in bo 2TDK spre-

membo ocenil kot dopus-

tno, bo gradbinec dobil po-

sel. Če pa gradbinec tega ne
naredi ali bo tudi dopolnje-

na ponudba nedopustna, bo
2TDK zaključil razpis brez
izbire ponudnika. In objavil

nov razpis.

Ni črne liste

Zorko pravi, da lahko kljub

vsem zapletom še ulovijo
rok za črpanje evropskega

denarja. Rok za dokončanje
170-metrskega mostu čez
Glinščico je konec leta 2021,

sicer bo treba evropska

sredstva vračati.
Vprašanje pa je, kaj za

druga javna naročila v
gradbeništvu pomeni

odločitev državne revizij-
ske komisije, ki ponudni-

kom z neustreznimi refe-

rencami omogoča poprav-
ne izpite. Družba 2TDK je

sicer Markomark Nival za-

radi ponarejene reference

že avgusta lani prijavila kri-

minalistom. Postopek še
poteka. • KG

Dušan Zorko
generalni direktor
2TDK

“2TDK je

vseskozi ravnal

v skladu s

prakso in
predpisi.”

Vprašanje pa je, kaj za druga javna

naročila v gradbeništvu pomeni

odločitev državne revizijske komisije.
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Markomark Nival bo dobil poziv 2TDK, da popravi svojo ponudbo. Vključiti mora podizvajalca, ki je

dejansko zgradil dovolj visok zid, da bo ustrezal pogojem razpisa.
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TRG DELA

Lani največ zaposlovanja v gradbeništvu
V Sloveniji je bilo decembra lani 901.537 delovno aktivnih, kar je 1,6

odstotka več kot leto prej, poroča Surs. Najbolj, za 2,1 odstotka, na dob-

rih 808 tisoč, se je medletno povečalo število zaposlenih, medtem ko

je število samozaposlenih medletno upadlo za 2,2 odstotka, predvsem

zaradi manjšega števila kmetov. Decembra se je medletno število de-

lovno aktivnih najbolj povečalo v gradbeništvu (za 9,3 odstotka, na

približno 65.900 oseb), na mesečni ravni pa se je število delovno aktiv-

nih najbolj povečalo v predelovalnih dejavnostih (za približno 800, na
okoli 208.800).

Statistični podatki o prostih delovnih mestih v zadnjem lanskem četrt-

letju pa kažejo, da so podjetja razpisala približno 17.300 prostih delov-

nih mest kar je slabe tri odstotke manj kot četrtletje prej. Povpraševa-

nje po novi delovni sili se je najbolj zmanjšalo v dejavnostih trgovine,

več kot polovico vseh prostih delovnih mest pa so razpisali delodajal-

ci v predelovalnih dejavnostih, gradbeništvu in trgovini (skupaj dob-

rih 54 odstotkov).

Število zasedenih delovnih mest se povečuje že od drugega četrtle-

tja 2014 in jebilo v zadnjem lanskem četrtletju okoli 778.500 zasede-

nih delovnih mest Stopnja prostih delovnih mest je bila 2,2-odstotna,

kar je enako kot četrtletje prej, medletno pa se je znižala za 0,3 odstotne

točke. Naj višja stopnja prostih delovnih mest je bila v gradbeništvu (6,1

odstotka), najnižja pa v javni upravi in obrambi (0,3 odstotka). L. D.
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Nepremičnine
Amnestija za črnograditelje še do leta 2023

Veronika Valentar,
KGŽS - Zavod Maribor

■ Gradbeni zakon, ki je začel veljati 1. junija 2018, je
prinesel veliko sprememb pa tudi nerešenih ugank.
Posledice uveljavitve tega zakona in Zakona o kme-

tijskih zemljiščih so se začele kazati že relativno hitro. Pre-
bivalci, ki ne nameravajo graditi, odpreti nove dejavnosti ali
prodati nepremičnine, s tem nimajo posebnih težav, če pa
pri pristojnem organu zaprosijo za kakršno koli spremembo,

pa se lahko začne zapletati.

V Sloveniji so črne gradnje, razpršene poselitve in nedovolje-

ne spremembe rabe zemljišč prepovedane. Kljub temu je dose-
danja zakonodaja vedno omogočala določene prilagoditve, kate-
rih posledica je razpršena poselitev izven urejenih naselij, zara-
di slabega nadzora nad izvajanjem zakonodaje pa tudi vrsta
nelegalnih objektov, degradacije kmetijskih zemljišč in druge
nepravilnosti. Gradbeni zakon, ki je nastajal skupaj z Zakonom
o prostorskem načrtovanju (ZUreP-2) je poskušal na na nek
način omogočiti legalizacijo objektov, predvsem tistih, ki so bili
zgrajeni v preteklosti.

Zakon določa, da imajo nekateri objekti, zgrajeni pred letom
1968 (pred 31. 12. 1967), pridobljeno gradbeno dovoljenje, za-

kon pa določa tudi spremembe za objekte, grajene pred letom _
1998 in za tiste pred uveljavitvijo Gradbenega zakona.

OBJEKTI, GRAJENI PRED LETOM 1968
Objekti, za katere velja to določilo so:

• enostanovanjske stavbe, zgrajene pred 1. 1. 2003, če so bile
do 1. 1. 2003 v uporabi evidentirane v zemljiškem katastru;

• gospodarska javna infrastruktura, zgrajena pred 25. 6. 1991;

• objekti, zgrajeni na podlagi priglasitve del pred 9. 11. 1996.

Pogoj za pridobitev gradbenega dovoljenja je, da se na-
membnost objektov ni bistveno spremenila in da so evidenti-
rani v zemljiškem katastru. Pri pridobivanju gradbenega do-
voljenja je potrebno v tem primeru dokazati čas obstoja ob-
jekta. Kot dokazilo veljajo fotografije, potrdila, listine, izjave
izvedencev, prič, aeroposnetki itd. Domneva gradbenega in
uporabnega dovoljenja velja po samem zakonu in načelno ni

potrebna. Izda se na zahtevo stranke, ko upravna enota na-

mesto potrdila izda odločbo o domnevi izdanega gradbenega

in uporabnega dovoljenja.

OBJEKTI, GRAJENI PRED LETOM 1998 -
DOVOLJENJE ZA OBJEKT DALJŠEGA OBSTOJA

Za objekte, grajene brez gradbenega dovoljenja pred 1. 1.
1998, se lahko na zahtevo lastnika, imetnika stavbne pravice,
zaprosi za dovoljenje za objekt daljšega obstoja, če so evidenti-
rani kot stavbe v katastru stavb ah kot objekt gospodarske ja-

vne infrastrukture v katastru gospodarske javne infrastrukture.
Če je stavba v katastru samo vrisana, nima pa ustreznega vpi-

sa, pogoj evidentiranosti ne zadošča. Za pridobitev dovoljenja

za objekt daljšega obstoja je potrebno priložiti dokumentacijo

za pridobitev gradbenega dovoljenja, mnenja pristojnih mnenje-
dajalcev in potrdilo o vpisani lastninski ah stvarni pravici.
Kljub temu upravna enota gradbenega dovoljenja ne izda, če je
bil pred tem izdan inšpekcijski ukrep ah če stranski udeleženci
v postopku objektu nasprotujejo. V nobenem primeru upravnaO
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enota ne izda gradbenega dovoljenja, če gre po mnenju inšpek-
torja za nevaren objekt.

Za objekte, grajene pred letom 1998, je potrebno upravni
enoti predložiti dokazilo o pravici gradnje, posnetek obstoječe-

ga stanja, dokazilo o plačanem komunalnem prispevku in do-
kazilo o daljšem obstoju objekta, kot so priče, avioposnetki, sli-
ke itd. Za posnetek obstoječega stanja ni zahtevan podpis po-
oblaščenega inženirja.

Objekti, zgrajeni pred letom 1998, ki so pridobili dovoljenje
za objekt daljšega obstoja, niso nelegalni ali neskladni in imajo
v času veljavnosti dovoljenja uporabno dovoljenje.

OBJEKTI PRED UVELJAVITVIJO
GRADBENEGA ZAKONA

Za pridobitev gradbenega dovoljenja po veljavnem zakonu
lahko zaprosi tudi lastnik ah imetnik stavbne pravice za objek-

te, ki so bili zgrajeni ah so ostali nedograjeni v obdobju pred
uveljavitvijo tega zakona, če je stavba dokončana do grobih
gradbenih del in če je objekt neskladen v okviru dopustnih od-
stopanj od gradbenega dovoljenja.

Za uvedbo postopka zadostuje geodetski načrt, stavba pa mo-

ra biti evidentirana v katastru stavb. Zahtevi se poleg osnovnih
podatkov predloži še dokazilo o obstoju gradnje in podatki o

gradnji, dokazilo o pravici gradnje, mnenja mnenjedajalcev in
celotna dokumentacija za legalizacijo. To pomeni, da se objekt
šteje kot vsak objekt, za katerega se prvič vlaga dovoljenje za
gradnjo, poleg tega pa je potrebno predložiti še najmanj štiri
fotografije, ki dokazujejo, da objekt dejansko obstaja.

V primeru legalizacije gradnje pred uveljavitvijo Gradbenega
zakona upravna enota odmeri nadomestilo za uzurpacijo in de-
gradacijo, občini pa je potrebno plačati tudi komunalni prispe-
vek. Če je objekt skladen z veljavnimi predpisi in so pridoblje-

na vsa mnenja mnenjedajalcev ter zagotovljena minimalna ko-
munalna oskrba ob predhodno pridobljenih pravicah za grad-

njo ter evidentaciji v katastru stavb, upravna enota izda grad-
beno dovoljenje.

Pri legalizacijah nezahtevnih objektov plačilo komunalnega
prispevka ni potrebno, prav tako na dokumentaciji ni potreben
podpis s strani pooblaščenega arhitekta oziroma inženirja.

Zahtevi za legalizacijo se ugodi, če objekt stoji na kmetij-
skem zemljišču z boniteto pod 40 in je občina v. predhodni, lo-
kacijski preverbi odobrila legalizacijo objekta.

NEZAHTEVEN, ZAHTEVEN,
GRADBENO-INŽENIRSKI OBJEKT

Stavbe glede na zahtevnost razvršča Uredba o razvrščanju
objektov.

Če prostorski ureditveni pogoji občine, v kateri se nahaja ob-
jekt, ne govorijo drugače, je nezahteven objekt enoetažna stav-
ba maksimalne višine deset metrov, globine štiri metre in z no-

silnim razponom do pet metrov. Gradbeno-inženirski objekti
lahko dosežejo višino deset metrov in globino štiri metre ter no-
silni razpon pet metrov. Med nezahtevne objekte spadajo še ob-
jekti, dani na trg kot drug proizvod in oporni zidovi z ograjo.

ALI JE GRADBENO DOVOUENJE POTREBNO
ZA VSE VRSTE OBJEKTOV?

Gradbeno dovoljenje je odločba, s katero se investitorju do-

voljuje gradnja. Če gradnja ni v nasprotju s prostorskim izved-
benim aktom občine, gradbeno dovoljenje ni potrebno za eno-
stavne objekte, vzdrževanje objektov in vzdrževalna dela v ja-
vno korist, začasen objekt ah izvrševanje izrečenega inšpekcij-
skega ukrepa. Za začetek uporabe objekta, za katerega je pred-
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pisana pridobitev gradbenega dovoljenja, je potrebno imeti upo-
rabno dovoljenje, razen za nezahteven objekt. Objekte je treba
uporabljati v skladu z uporabnim in gradbenim dovoljenjem.

Nadzor nad izvrševanjem Gradbenega zakona izvajajo grad-
beni inšpektorji, v primeru gradnje, za katero ni predpisano
dovoljenje, pa tudi občinski inšpektorji.

KMETIJSKA ZEMLJIŠČA SO NAŠ NAJVEČJI ZAKLAD
Zakon o kmetijskih zemljiščih je bil od leta 2011 spreme-

njen kar nekajkrat. Kljub temu ne odstopa od varovanja kme-
tijskih zemljišč za potrebe pridelave hrane.

V novih prostorskih aktih naj bi lokalne skupnosti predla-
gale območja trajno varovanih kmetijskih zemljišč. Zadeva še
ni dobro zaživela, kljub temu pa smo morda na dobri poti,
da se v prihodnosti to zgodi. Lokalna skupnost lahko po tem
zakonu na kmetijskih zemljiščih brez sprememb namenske
rabe načrtuje naslednje kmetijske objekte, ki so neposredno
namenjeni kmetijski dejavnosti:

• stavbe za rastlinsko pridelavo, če je način pridelave nepo-
sredno vezan na kmetijsko zemljišče;

• stavbe za rejo živali (perutninske farme, hlevi, svinjaki, sta-
je, kobilarne in podobne stavbe za rejo živali), vključno z
objekti za skladiščenje gnoja in gnojevke, razen objektov,

za katere je treba izvesti presojo vplivov na okolje po pred-
pisu, ki ureja vrste posegov v okolje, za katere je treba iz-
vesti presojo vplivov na okolje;

• stavbe za spravilo pridelka (kmetijski silosi, kašče, kleti, se-
niki, skednji, kozolci, koruznjaki in podobne stavbe za spra-
vilo pridelka, razen vinskih kleti in zidanic) in stavbe za
predelavo lastnih kmetijskih pridelkov (sirarne, sušilnice
sadja ipd.);

• druge nestanovanjske kmetijske stavbe (stavbe za shranjeva-
nje kmetijskih strojev, orodja in mehanizacije).
Pomemben pogoj je gradnja na zemljiščih nižjih bonitet, pri

čemer gozdne površine ne pridejo v poštev, ker jih obravna-
va Zakon o gozdovih. V tem primeru je potrebno spremeniti
rabo prostora in izvesti krčitev gozda z dovoljenjem pristojne-
ga ZGS. Gradnja naštetih stavb je možna preko občinskega
podrobnega prostorskega načrta (OPPN), kateremu je potre-
bno predložiti elaborat, ki dokazuje, da so objekti res name-

njeni kmetijstvu.

Pogoj za kmetije, ki se odločajo za gradnjo

PO TEM POSTOPKU, JE:
• da je nosilec kmetije obvezno pokojninsko in invalidsko

zavarovan na podlagi 17. člena Zakona o pokojninskem in

invalidskem zavarovanju;

• da mora kmet, če je registriran kot samostojni podjetnik ali
pravna oseba, mora to kmetijsko gospodarstvo v letu pred
vložitvijo pobude z opravljanjem kmetijske dejavnosti doseči
najmanj 60 % svojega letnega prihodka, pri čemer mora biti
ta prihodek večji od 30.000 evrov;

• zadruga, registrirana za dejavnost kmetijstva, mora v letu
pred vložitvijo vloge z opravljanjem kmetijske dejavnosti do-
seči najmanj 50.000 evrov letnega prihodka;

• agrarna skupnost, registrirana v skladu z Zakonom o agrar-
nih skupnostih, mora imeti v lasti najmanj 20 hektarjev kme-
tijskih zemljišč.'

PRED ZAČETKOM GRADNJE, LEGALIZACIJE
ALI REKONSTRUKCIJE SE OGLASITE NA OBČINI!

Ker povprečen državljan običajno ni dobro seznanjen z

vsemi predpisi, spremembami prostorskih aktov in prostor-O
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sko-ureditvenimi pogoji, ki jih je predpisala občina, svetuje-

mo, da se pred vsako načrtovano gradnjo, legalizacijo ali ob-
novo objekta oglasite na občini, kjer boste dobih ustrezne in-
formacije o možnostih pridobitve gradbenega ah katerega

drugega dovoljenja.
Sodobni čas nam zelo olajšuje pregled nad stanjem v kata-

stru in v občinskih prostorskih aktih. Aplikacije E- prostor,
Piso, Kahopa in morda še kakšna z nekaj kliki omogočajo
pridobitev osnovne informacije o prostoru. Ključ do hitrejše

gradnje ali legahzacije pa je tudi usposobljen svetovalec, ki
dobro pozna kompleksnost zakonodaje ter je pripravljen po-
magati pri vseh korakih.

■ Stavbe za naaien kmetije, ki sedijo ped
nezahtevne objekte, so garažne in skladiščne stavbe,

rezervoarji in cisterne za vodo, stolpni silosi, stavbe za rastlinsko
pridelavo površine do 150 m 2 , stavbe za rejo živali do 100 m 2 ,
stavbe za skladiščenje pridelka do 50 m 2 (če gre za vinsko klet),
do 100 m 2 za silose ter do 150 m 2 za skladišča pridelkov in
kozolce, ki pa imajo lahko dve etaži ne glede na površino.
Stavbe za shranjevanje kmetijskih strojev, orodja in
mehanizacije lahko dosežejo površino do 150 m 2 , nadstrešnice

pa do 50 m 2 . Med nezahtevne objekte sodijo še koritasti silosi,
zbiralniki gnojnice in gnojevke ter gnojišča, napajalna korita,
krmišča in hlevski izpusti.

■ Boniteta zemljišč, ki nadomešča nekdanje katastrske
razrede, pove, kako dobro je zemljišče, ne glede na to, ali

na njem raste grmovje ali pa koruza. Zelo dobHh zemljisč z
boniteto nad 80 je v Sloveniji malo, zato so toliko bolj
pomembna.

Fotografija; Marinka Marinčič JevnikarO
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Največ pomurskih študentov je na mariborskih fakultetah

Ines
Baler,
18. 2.
2020

Nataša Juhnov Fotografija je simbolična.

Aktualno

Študente najbolj privabljata tehnika in gradbeništvo. Število slovenskih študentov se
vsako leto že devet let zmanjša za več kot štiri tisoč

V Sloveniji je bilo v študijskem letu 2018/19 v terciarno izobraževanje vpisanih 75.991 študentov. Od tega je bilo v
različne programe višje- in visokošolskega izobraževanja po Sloveniji vpisanih 3400 študentov iz Pomurja. Po
podatkih Statističnega urada Republike Slovenije (SURS) se jih je največ odpravilo na študij v podravsko regijo, in
sicer 1733. Sledila je osrednjeslovenska regija, kjer je študiralo 1141 pomurskih študentov. Pomurje je bilo s študenti
zastopano tudi v preostalih regijah, vendar so bili precej bolj v manjšini. V naši regiji je bilo v terciarno izobraževanje
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vpisanih 271 študentov, v obalno-kraški regiji jih je študiralo 95, v jugovzhodni 54, v savinjski 35, v gorenjski 30, v
goriški 13, v zasavski sedem in v koroški regiji štirje. 

Bernarda Balažic Peček Na višji strokovni šoli v Murski Soboti je za prihodnje študijsko leto
razpisanih 205 vpisnih mest.

Največ študentov in študentk v omenjenem študijskem letu je imelo stalno prebivališče v Mestni občini Murska Sobota,
in sicer 609. 374 jih je bilo iz ljutomerske občine, 296 iz beltinske, 250 pa iz gornjeradgonske. Najmanj študentov je
imela Občina Hodoš, samo dva, občina z drugim najmanjšim številom vpisanih študentov je bila kobiljanska, od koder
je prihajalo 14 študentov. Preverili smo tudi, koliko pomurskih študentov je bilo vključenih v doktorsko izobraževanje
oziroma 3. bolonjsko stopnjo. Po številu jih je bilo največ iz mestne občine – 16, po 13 jih je imelo stalno prebivališče v
občinah Lendava in Ljutomer, iz Moravskih Toplic jih je bilo deset. Brez doktorskih študentov so bile občine Dobrovnik,
Kobilje, Kuzma, Rogašovci, Velika Polana in Veržej. Je pa bil v doktorski študij vpisan eden od dveh študentov iz
hodoške občine, kar pomeni, da je bil tam delež 50-odstoten. 

Število študentov iz pomurskih občin v študijskem letu 2018/19
Apače 71
Beltinci 296
Cankova 57
Črenšovci 115
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Dobrovnik 29
Gornja Radgona 250
Gornji Petrovci 43
Grad 59
Hodoš 2
Kobilje 14
Križevci 117
Kuzma 34
Lendava 245
Ljutomer 374
Moravske Toplice 187
Murska Sobota 609
Odranci 47
Puconci 166
Radenci 155
Razkrižje 32
Rogašovci 60
Sveti Jurij ob Ščavnici 81
Šalovci 38
Tišina 121
Turnišče 103
Velika Polana 33
Veržej 62

Najmanj zanimanja za kmetijstvo
Največ študentov v Sloveniji se je v študijskem letu 2018/19 vpisalo v programe s področij tehnike, proizvodne
tehnologije in gradbeništva (18,4 %), sledile so poslovne in upravne vede ter pravo (18,1 %), nato zdravstvo in
socialna varnost (13,5 %). Najmanj zanimanja je bilo za programe s področij kmetijstva, gozdarstva, ribištva in
veterinarstva (3,1 %) ter za informacijske in komunikacijske tehnologije (5,1 %). 
Število študentov pa že nekaj let zapored upada. Podatki SURS kažejo, da se je v zadnjih devetih letih število
zmanjšalo za skoraj 39 tisoč oziroma v vsakem študijskem letu za 4320. 

V Murski Soboti programa ekonomist in informatika Za naslednje študijsko leto je razpisanih 11.664 vpisnih mest
na 32 programih višjega strokovnega izobraževanja. To bo potekalo na skupno 46 šolah, tudi na Ekonomski šoli
Murska Sobota. Za program ekonomist je razpisanih 130 vpisnih mest, od tega 80 rednih in 30 izrednih, za
program informatika pa je na voljo 45 rednih in 30 izrednih vpisnih mest. 
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Nov udarec za graditelja drugega tira

Primož
Cirman
/ Vesna
Vuković,
17. 2.
2020

STA Dušan Zorko, prvi mož podjetja 2TDK

Aktualno

Državno podjetje za gradnjo drugega tira Divača-Koper je kršilo zakon o javnem
naročanju, je ugotovila državna revizijska komisija.

Državna revizijska komisija je ugodila zahtevku konzorcija, ki ga vodi podjetje Markomark Nival, za revizijo razpisa za
gradnjo viadukta Glinščica na drugem tiru Divača-Koper. Razveljavila je odločitev državnega podjetja 2TDK, da vse
prejete ponudbe na razpisu zavrne kot nedopustne in javnega naročila ne odda. S to odločitvijo je 2TDK po ugotovitvah
državnih revizorjev kršil zakon o javnih naročilih, saj bi moral zmagovitega ponudnika pozvati k zamenjavi podizvajalca,
česar pa ni storil. 
"V konzorciju izražamo zadovoljstvo nad odločitvijo državne revizijske komisije, ki je ugodila našemu zahtevku za revizijo
razpisa za gradnjo viadukta Glinščica na železniški progi Divača-Koper. Tako je razveljavila odločitev družbe 2TDK, ki je
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6. avgusta lani vse prejete ponudbe zavrnila kot nedopustne in odločila, da javnega naročila ne odda," so sporočili iz
podjetja Markomark Nival. 

STA Razpis za Glinščico so razveljavili, s čimer so šli na roko konzorciju treh velikih domačih
gradbincev (Kolektor CPG, Riko in SGP Pomgrad).

Državni revizorji so podjetju 2TDK, ki ga vodi Dušan Zorko, dali napotek, kako mora ravnati v prihodnje. Kot
najugodnejšega ponudnika mora pozvati konzorcij Markomark Nival k zamenjavi podizvajalca, ki bo imel ustrezne
reference. Konzorcij lahko pozove tudi k predložitvi druge ustrezne reference. 
Na odločitev so se odzvali tudi v 2TDK: "Strokovna komisija 2TDK bo na podlagi odločitve in ugotovitev Dkom v
najkrajšem času sprejela eno od odločitev, ki jo predvideva Zakon o javnem naročanju."
Leto dni trajajoča saga
Gre za epilog leto dni trajajoče sage o razpisu, ki so ga v podjetju 2TDK razveljavili avgusta. Kot je znano, je podjetje
2TDK razpis objavil marca lani. Najugodnejša ponudba (8,5 milijona evrov), ki jo je oddal prej konzorcij na čelu s
podjetjem Markomark Nival, je bila za pet milijonov evrov cenejša od ponudbe, ki so jo skupaj oddali največji domači
gradbinci: Kolektor CPG, Riko in SGP Pomgrad. 
Razpis so nato kar sami razveljavili v podjetju 2TDK, saj so najugodnejšemu ponudniku očitali ponarejeno referenco pri
gradnji protipoplavnega zidu na območju Pesnice. Ta bi moral biti po pogojih iz razpisa za Glinščico visok najmanj osem
metrov. 
Toda v 2TDK so bili po opravljenem nadzoru prepričani, da je v resnici najmanj meter nižji, zaradi česar reference niso
priznali. Prav tako od izbranega konzorcija niso zahtevali nove reference, kar je okrepilo špekulacije, da so šli s svojo
odločitev na roko velikim domačim gradbincev. V 2TDK so jih večkrat zanikali in poudarili, da so ravnali zakonito. 
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Urad vlade za komuniciranje Med razpisnimi pogoji je bilo določeno, da bi moral ponudnik zgraditi
najmanj osem metrov visok zid.

Kaj je ugotovil radar
Še pred ugotavljanjem dejanske višine zidu je sledilo več pravnih in tehničnih zapletov. V začetku leta je državni
revizijski komisiji vendarle uspelo pridobiti mnenje dveh izvedencev z mariborske fakultete za gradbeništvo. Po njunih
ugotovitvah zid ni visok zahtevanih osem metrov, ampak med štiri in šest metrov. 
Višino zidu sta ugotavljala z radarjem visoke zmogljivosti. Šlo je za enak aparat, kot so ga sanacijske ekipe letos poleti
uporabljale pri preprečevanju posledic železniške nesreče v Dolu pri Hrastovljah, pri kateri je šlo za razlitje kerozina. 
Čeprav doseg radarja znaša do dvajset metrov pod zemljo, njuno mnenje pa naj bi stalo 50.000 evrov, izvedenca nista
dala natančne ocene. Že pred tem je podjetje 2TDK izvedenca želelo izločiti. Sporno naj bi bilo soavtorstvo enega od
člankov z glavnim nadzornikom pri gradnji zidu v Pesnici.
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Pisma bralcev

Sporen prizidek
k športni dvorani
in hostel

»Pričakovana spornost prizidka k športni dvorani na

Hardeku«. To naj bi po globokem prepričanju Mateja

Hebarja ugotovil Nadzorni odbor občine Ormož (NO)

v letnem poročilu o nadzoru. Toda kakor koli berem

poročilo NO, tega zapisa ne najdem. V poročilu, ki mi je
bilo posredovano, piše, citiram: »Dodatno NO ugotavlja,

da imajo uporabniki športne dvorane Hardek pripombe

glede izvedbe posameznih elementov prizidka, predvsem

zaradi vprašljive funkcionalnosti tribun, izvedbe razsvetljave

ter ogrevanja,« konec citata. V nadaljevanju pa potem NO

predlaga, da naj zaradi pomanjkanja strokovnega znanja s

področja gradbeništva in spornih napak, projekte revidira
izvedenec gradbene stroke. Sicer pa je poročilo objavljeno na

spletni strani občine Ormož. Kar se tiče zatrjevane spornosti

- iz poročila torej izhaja dvoje. Prvič, da imajo nekatere
pripombe uporabniki. =ne NO=. In drugič, da naj strokovni

nadzor pregleda dokumentacijo, ker sami člani NO nimajo

dovolj znanja iz gradbeništva. Tudi sam bi si želel, da
izvedenec pove, ali je bilo mogoče tribune vsled pomanjkanja

prostora narediti drugače, kot so izvedene. Naj ugotovi, kaj

je narobe z razsvedjavo, in kaj z ogrevanjem. Ogrevanje je
bilo namreč spremenjeno s strani zdajšnjega OS in župana,

saj so sistem rekuperacije spremenili v talno gretje.
Enakega mnenja kot Matej Hebar je še svetnik, nekoč

član LDS, sedaj pa pripadnik liste Mirana Topolovca, Slavko

Kosi. Ta je celo povedal, da bi NO moral svoje poročilo

opreti, kar na njegove ugotovitve, zapisane kar na sedmih

straneh. Zanimivo, prvi je še vedno študent menda prava

in drugi ekonomist. Obema pa je očitno skupno dobro

poznavanje gradbeništva in vodenje javnih naročil. Seveda,

ko se človek ne more braniti, se lahko pred kamerami

govori, kar kdo hoče. Tako sta omenjena svetnika pri
obravnavi poročila kritizirala vse od projektantov, izvajalcev,

nadzora in seveda v prvi vrsti bivšega župana. Rečeno z eno

besedo, imela sta šov za javnost.

Sicer pa je župan ob po novoletnem sprejemu, za več

kot 400 gostov dejal, citiram: »V tem mandatu občinskega

sveta ne delimo na koalicijo in opozicijo, v tem mandatu

smo oblikovali otroški občinski svet«, konec citata. To je

sicer vzeto iz konteksta, ampak, ko človek gleda sedanji OS

in razprave nekaterih svetnikov, ki niti ne razumejo, kaj je
omrežnina pri vodovodu, ti pride na misel, da bi to lahko

bil samostojni stavek. Seveda so manjšinsko v OS tudi

izjeme.
Najbolj zanimivo pa je, da sta omenjena svetnika poročilo

NO kritiziral, češ da ni popolno, ker ne vključuje, kot že

rečeno, njunih politično motiviranih subjektivnih opažanj,

nato pa glasovala za.

In še nekaj o zapisanem v tedniku z dne 4. 6. 2020.

Razlog za devet aneksov je v tem, da je glavni izvajalec , ki
je bil res katastrofalno slab, izbiral podizvajalce in je občina
morala to urejati z aneksi.

Dva aneksa pa sta bila podpisana za dvig osnovne cene.

Razloge sem pojasnil v tedniku z dne 14. 6. 2019. Na
kratko, pa še enkrat. Osnovna pogodba za prizidek k

športni dvorani Hardek - 1065 m 2 , je bila podpisana dne
12. 7. 2017 v višini 1.277.503,02 EUR. K tej pogodbi

sta bila podpisana dva aneksa. Prvi dne 30. 3.2018 v

višini 55.604,37 EUR in drugi dne 14. 11. 2018 v višini

80.597,21 EUR. Oba aneksa imata tudi priloge, iz katerih

je razvidno, zakaj sta bila aneksa potrebna. Osnovna

pogodba se je torej povišala za 136.201,58 EUR. Vsi zneski

so z DDV. Kaj se je godilo po koncu mojega mandata, pa ne

vem. Vem le, da so za popravilo parketa in izdelavo talnega

gretja plačali okrog 250.000,00 EUR. Vem pa tudi, da bi
parket moral popraviti izvajalec del. Ta bi tudi moral občini
plačati tudi kazen, zaradi nespoštovanja roka izvedbe del.

In še to. Ni res, da je bil moj zet glavni projektant, kar je

na seji izjavil svetnik M. Hebar in me obtožil nepotizma.
Projekte je izdelalo podjetje B PLAN, kjer omenjeni nikoli
ni bil zaposlen. Gospod svetnik pa bo to svojo trditev lahko
v kratkem pojasnil na ustreznem mestu, kot tudi trditev,

da sem občino ogoljufal za 3.9 milijona EUR, kar je izjavil

pred kratkim na seji OS.
Alojz Sok, dr. vet. med
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Cerkvenjak • Komunalno opremljanje novega naselja

Vrtec je poln, stanovanj
premalo

Blizu regionalne ceste Cerkvenjak-Sveti Jurij ob Ščavnici bo
kmalu zraslo novo naselje, v katerem bo prostora za dvanajst
individualnih hiš.

Demografska slika o občini Cerkoenjak se popravlja, vrtec je polno za-
seden, potreba je po novih stanovanjih.

Kot je povedal cerkvenjaški župan Marjan Žmavc, približno hektar

veliko območje trenutno komunalno opremljajo, na koncu bodo ulice
novega naselja še asfaltirali. »Lastnikov zemljišč je več, zanimanje za

gradnjo je veliko. Povečalo se je povpraševanje po gradbenih parce-
lah, potreben bi bil tudi večstanovanjski blok.«

Žmavc ugotavlja, da se demografska slika občine Cerkvenjak zadnja

leta popravlja, gotovo na račun bližnje pomurske avtoceste, ki je na-

selja v občini povezala z urbanimi središči, pa tudi zaradi vse boljšega
zagotavljanja kakovostnega življenja v občini. »Vesel sem, da se ljudje

ne izseljujejo več toliko kot pred leti, nasprotno, priseljujejo se mlade

družine, ki si želijo mir, hkrati pa dobro infrastrukturo. Več mladih po-
sledično pomeni tudi več otrok tako v šoli kot vrtcu; slednjega, zgradili
smo ga leta 2014, imamo polno zasedenega, če bo šlo tako naprej,

bomo morali že v kratkem razmišljati o širitvi.«
SD
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Gospodarstvo  Oglaševanje  

Mreženje, izmenjava in ogled dobre prakse
podjetnikov, ki opravljajo dejavnost kleparstva in
krovstva

18. 02. 2020 09:30

SPOT svetovanje SAVINJSKA je v petek, 14.02.2020, organizirala dogodek mreženja, izmenjave, delavnice
in ogleda dobre prakse za podjetja in samostojne podjetnike, ki opravljajo dejavnost kleparstva in krovstva.
V dogodek je bilo vključen tudi ogled družinskega podjetja METALKO BUČAR d.o.o.

Dogodek na OOZ Celje se je začel s sprejemom udeležencev in pozdravnim nagovorom vseh sodelujočih s strani
SPOT svetovanje SAVINJSKA in strani predsednika Sekcije kleparjev in krovcev na nivoju OZS in OOZ
Celje Rudija Rudnika iz Celja. Na dogodku so imeli udeleženci priložnost spoznati nove poslovne partnerje,
nadgraditi obstoječa sodelovanja in izmenjati izkušnje s podjetniki, ki opravljajo sorodno dejavnost. Seznanili so
se z aktivnostmi SPOT svetovanje Savinjska in aktualnimi državnimi spodbudami. V delavnici, kje sledila
mreženju so udeleženci pridobili informacije o aktualnih novostih gradbene zakonodaje.

Celje.info 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

09:33

https://www.celje.info/gospodarstvo/mrezenje-izmen... 1 / 3

Celje.info 18.02.2020 
TorekDržava: Slovenija

Kazalo

09:33

https://www.celje.info/gospodarstvo/mrezenje-izmen...

54

https://www.celje.info/gospodarstvo/mrezenje-izmenjavo-ogled-dobre-prakse-kleparstvo-krovstvo/






O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Po delavnici na OOZ Celje so se udeleženci odpravili na novo lokacijo, kjer je sledil voden ogled dobre prakse
podjetja Metalko Bučar, krovstvo, kleparstvo, d.o.o., Štore. Tomaž Bučar z bratom Matejem nadaljuje dejavnost
družinskega podjetja, ima več kot 30 letno tradicijo delovanja. Ohranjajo tudi staro tradicionalno obrt, danes
imenovano »strešna ornamentika«. Zdaj so na pragu nove investicije v širitev prostorskih kapacitet. Po končanem
ogledu je sledilo mreženje in izmenjava izkušenj do večernih ur.
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Rudi Rudnik, KROVSTVO, KLEPARSTVO, OBDELAVA LESA, TRGOVINA RUDI RUDNIK s.p., predsednik
Sekcije kleparjev in krovcev na nivoju OZS in OOZ Celje: »Vesel sem, da smo se krovci in kleparji iz območja
celjske regije srečali v tolikšnem številu in se imeli priložnost predstaviti drug drugemu. Izmenjali smo si izkušnje
in ugotavljali, kako in kje lahko drug drugemu pomagamo. Prepričan sem, da je vsak izmed udeležencev na
dogodku prepoznal dodano vrednost srečanja, zato dajem pobudo za tovrstna mreženja tudi v prihodnje.«

Tomaž Bučar, METALKO BUČAR, krovstvo, kleparstvo, d.o.o.: »Dogodek je izpadel nad pričakovanji, saj se
redko zbere toliko ljudi iz naše dejavnosti na enem mestu, kljub izredno lepemu vremenu, ki za nas pomeni ugodne
delovne pogoje. Dogodek je omogočil tudi seznanitev z novimi potencialnimi poslovnimi parterji.«

Aktivnosti projekta, ki jih izvaja 8 svetovalk vseh partnerjev, bodo potekale 5 let. SPOT svetovanje SAVINJSKA
vabi vse potencialne podjetnike in že obstoječa podjetja, da čim bolj izkoristijo podjetniško podporo pri svojem
poslovanju.

Mag. Tatjana Štinek, SPOT svetovanje SAVINJSKA, foto: SPOT svetovanje SAVINJSKA
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4. marec:
Svetovni dan inženirjev

Inženirji z vsega sveta bomo letos

prvič praznovali inženirski dan
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DRŽAVA, SEJMI IN

POMLAD

Po podatkih Statističnega urada Republike Slovenije je bila vrednost v letu 2019

opravljenih gradbenih del za 3,3 odstotka višja kot v letu 2018; na stavbah za

3,4 odstotka višja, na gradbenih inženirskih objektih pa za 3,2 odstotka. Resda je

bila rast nižja kot v letih 2018 in 2017, vendar še vedno zelo dobra, tudi v primerjavi z

drugimi evropskimi državami.

V zadnjih nekaj letih je bilo dela več kot preveč, mnogi v gradbeni panogi so skorajda

pregoreli. Tudi razpoložljive domače delovne sile ni bilo dovolj, s tujimi delavci (oziroma

z njihovo usposobljenostjo) pa so pogosto težave - če jih delodajalci sploh uspejo

pravočasno dobiti.
Od vseh panog ima država na gradbeništvo največji in neposredni vpliv, saj državna

naročila predstavljajo kar 60 odstotkov gradbenega trga. Prav zato bi se morala država

do gradbenikov obnašati manj mačehovsko. Tudi s tem, da se preveč odpira podjetjem

izven Evropske unije, kar seveda pomeni nelojalno konkurenco domačim podjetjem,

ker tujci svoje delavce praviloma plačujejo manj kot slovenska podjetja. Kratkoročno

cenejši (tuji) izvajalec sicer pomeni prihranek, dolgoročno pa to pomeni odtekanje

denarja in slabitev domačih izvajalcev. Druge, tudi bolj razvite evropske države, znajo

bolje poskrbeti za svojo gradbeno panogo.

S pomladjo prihajajo tudi gradbeni sejmi, domača Dom in Megra, nemška

Light+Building in Fenstrebau Frontale, Samoter v Italiji in seveda še številni drugi, a za

nas manj zanimivi. Na sejem Dom gremo tudi mi, zato je letošnja prva številka revije

še posebej pestra in namenjena tako strokovni javnosti kot tudi obiskovalcem sejma.

Članki zato obsegajo karseda široko področje gradbene dejavnosti oz. »vse za gradnjo

in prenovo«, tako kot tudi ponudba na sejmu. Zaradi sejma DOM je revija Gradbenik

izšla v povečani nakladi.

Ne glede na vse pa prihaja pomlad in z njo novi posli in izzivi. Res pa je tudi, da je

bila letošnja zima takšna, da so gradbena dela potekala praktično ves čas nemoteno,

tako da za gradbenike ne bo velikih sprememb.

Uredništvo

BESEDA UREDNIKA :
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LJUBLJANA

Nelojalna konkurenca slovenskim gradbenikom

»Slovensko gradbeništvo se je v zadnjem letu okrepilo za 3 odstotke po več
kot 20-odstotni rasti gradbenih del v 2017 in 2018. Kako se bo panoga raz-
vijala naprej - kakšen bo obseg dela, zaposlovanja, plače, inovativnost, re-
ference, je v tem sektorju odvisno predvsem od države, saj njena naročila
predstavljajo kar 60 odstotkov gradbenega trga. Zato nas presenečajo velike
aktivnosti naročnika, ki gradnjo velikih infrastrukturnih projektov na široko,

mnogo bolj kot to delajo evropske države, odpira podjetjem zunaj EU, ki imajo
drugačne socialne in delavske standarde«, opozarja mag. Sonja Šmuc, gene-
ralna direktorica Gospodarske zbornice Slovenije.
Mag. Jože Renar, direktor GZS - Zbornice gradbeništva in industrije grad-
benih materialov, pa izpostavlja, da je že to, da Slovenija tujim izvajalcem iz
tretjih držav tako širokogrudno odpira vrata na svoj trg, nerazumljivo. »Da pa
jim ob tem daje še privilegij, da svoje zaposlene plačujejo manj, kot morajo
svoje zaposlene plačevati slovenska podjetja, je še bolj nerazumljivo.«
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GRADBENI SEKTOR V URBANIH SREDIŠČIH POSTAJA
KROŽEN S PROJEKTOM CINDERELA (OBZORJE 2020)

Urbana središča s svojo periferijo ustvarjajo velike

količine različnih odpadkov, ki lahko postanejo lokalno

razpoložljivi viri za sekundarne surovine v gradbeništvu.

Potencial sekundarnih surovin v urba-

nih središčih ostaja v veliki meri neizkori-

ščen kljub temu, da krožno gospodarstvo

omogoča nove poslovne priložnosti ob

hkratnem zmanjšanju okoljskih vplivov

gradbenega sektorja. Krožni poslovni mo-

deli z dokazanimi poslovnimi praksami,

tehnologijami in specializiranim znanjem

lahko povečajo konkurenčnost podjetij.

Projekt CINDERELA, financiran v finanč-

nem programu Obzorje 2020, razvija nove

poslovne krožne modele, ki pospešujejo

uporabo sekundarnih surovin za bolj snov-

no učinkovite gradbene proizvode in stori-

tve ob hkratnem spodbujanju lokalnega in

regionalnega gospodarstva.

Kdo smo?

CINDERELA je štiriletni projekt, finan-

ciran pod okriljem EU programa Obzorje

2020, katerega glavni cilj je narediti grad-

beni sektor bolj trajnosten skozi poslovne

krožne modele pod skupnim imenom Cin-

derCEBM. Takšen model omogoča ustvar-

janje novih vrednostnih verig od odpadkov

do proizvodov za urbano gradbeništvo na

osnovi lokalno razpoložljivih virov. CINDE-

RELA konzorcij, ki ga sestavlja 12 partner-
jev iz 6 držav, je pričel delovati junija 2018

pod koordinatorstvom Zavoda za gradbe-

ništvo Slovenije (ZAG). Skupaj bodo delali

48 mesecev. V tem času bomo v dejan-

skih pogojih razvili in preskusili krožne

poslovne modele, omogočili proizvodnjo

gradbenih proizvodov, na osnovi sekun-

darnih surovin in preverili njihovo uporabo

v urbanih gradbenih objektih na najbolj

tehnično in trajnostno ekonomičen način.

Zakaj CINDERELA?

Gradbeni sektor je eden najbolj snov-

no intenzivnih industrij, kjer je izboljšanje

snovne učinkovitosti najbolj potrebno,

kot je to poudarjeno v Načrtu za Evropo,

gospodarno z viri. Gradbeništvo je prav

tako eden izmed največjih povzročiteljev

odpadkov in prispeva eno tretjino vseh

odpadkov, ki nastanejo v EU 28. Največ

gradbenih aktivnosti poteka v urbanih

in peri-urbanih središčih. Tukaj nastaja

velika količina različnih odpadkov, npr.

gradbeni odpadki in odpadki, nastali pri

rušenju, industrijski odpadki, odpadki, na-

stali pri predelavi komunalnih odpadkov

in komunalnih odpadnih voda. Upravlja-

nje s tovrstnimi odpadki predstavlja po-

seben izziv zaradi njihove velike količine,

prav tako so stroški za njihovo upravljanje

visoki. Evropska strategija krožnega go-
spodarstva podaja nove zahteve in cilje

glede omejitve nastajanja odpadkov do

leta 2030. Odpadke obravnava tudi kot

potencialne sekundarne surovine. Zgoraj

našteti odpadki predstavljajo odličen vir

sekundarnih surovin za proizvodnjo grad-

benih materialov kot so npr. reciklirani in

umetni agregati, reciklirane zemljine in

gradbeni kompoziti. V preteklosti so bili ti

potenciali premalo raziskani, bodisi zaradi

pomanjkanja znanja, razpoložljivih tehno-

logij, poslovnih priložnosti ali zakonodaje,

ki bi spodbujala gradbena podjetja, da

bi ustvarjali dodano vrednost s snovno

učinkovitimi proizvodi in tehnologijami.

Učinkovit krožni poslovni model je ključen

za preverjanje uporabe različnih reciklira-

nih odpadkov v gradbeništvu, ustvarjanje

dobička, novih investicij in poslovnih par-

tnerstev. Za takšen poslovni model je po-

trebno ustrezno znanje in prava informa-

cija v pravem trenutku za ustvarjanje trga

in lokalnega/regionalnega gospodarstva.

Kako vam lahko CINDERELA

pomaga pri oblikovanju
novih krožnih poslovnih
modelov?

Ključna podpora pri oblikovanju novih

poslovnih modelov, na osnovi sekundarnih
surovin (v projektu tovrstni modeli nosijo

skupno ime CinderCEBM) je storitev na

enem mestu ali t.i. CinderOSS. CinderOSS

vsebuje informacije o tehnologijah reciklira-

nja, proizvodnji, gradbenih proizvodih iz se-

kundarnih surovin, kako jih vgraditi, knjižni-

ce za gradbeni informacijski model (BIM) s

sekundarnimi materiali, orodja za sledenje

tokov v urbanih središčih in še in še. Tako

CinderCEBM kot CinderOSS se testirata

na resničnih primerih, v praktičnih prikazih

gradnje s proizvodi iz sekundarnih surovin.

Testiranje v resničnih okoljih bo omogoči-

lo vključitev različnih deležnikov in povra-

tne informacije za izboljšavo CinderCEBM

in CinderOSS. Poleg tega bo trajnostnost

CinderCEBM v različnih okoljih dokazana

na osnovi ocene okoljskih, ekonomskih in

družbenih vplivov v času življenjske dobe

gradbenih proizvodov in objektov.

Kakšni bi naj bili pričakovani
vplivi novega poslovnega
sistema?

Pričakujemo, da bo nov poslovni model

skupaj s storitvijo CinderOSS zmanjšal

okoljske vplive vzdolž dobaviteljske in vre-

dnostne verige za 20 %, predvsem pa bo

zmanjšal porabo primarnih virov in zmanj-

šal količino odpadnih snovi. To lahko vodi

v novo obliko rabe gradbenih surovin v

urbanih območjih, kar bo spodbudilo tudi

lokalno gospodarstvo.
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Zadnji dan januarja in prvi dan februar-

ja je v portoroškem hotelu Bernardin po-

tekalo že tradicionalno skupno strokovno

srečanje gradbincev, kleparjev krovcev,
slikopleskarjev, fasaderjev in instalater-

jev-energetikov. Srečanje je bilo razdelje-

no na skupni, plenarni del, na katerem so

obravnavali vsebine, skupne vsem sekci-

jam, nadaljevali pa so s srečanji po posa-

meznih sekcijah.

Pomembna vloga OZS

Zbrane obrtnike je pozdravil predse-

dnik Obrtno-podjetniške zbornice Branko

Meh. Predstavil je vlogo in pomen OZS in

dodal, da zares potrebujemo organizacijo,

ki ščiti obrtnike in podjetnike. OZS kljub

prostovoljnemu članstvu šteje 25.000

članov, število članov še narašča, sekcija

gradbincev pa je najštevilčnejša od vseh.

»Gradbena panoga se v Sloveniji krepi, pri

prizadevanjih, da se gradbeništvo znova

vzpostavi na takšno raven, da nam ne bo

potrebno iskati izvajalcev iz drugih držav,

pa bo po vseh svojih močeh pomagala

Obrtno-podjetniška zbornica, tudi v dia-

logu s pristojnimi ministrstvi,« je povedal

Branko Meh.

Zbornica si prizadeva, da bi slovensko

gospodarstvo - tudi v drugih panogah, ne

samo v gradbeništvu - postalo primerljivo

z drugimi razvitimi evropskimi državami.

Poudaril je, da prispevki na plače v Slo-

veniji previsoki: »Z njihovim znižanjem

bodo delavci lahko dobili večje plače za

dostojno življenje - dobro plačan delavec

pa je tudi dober delavec. Zato je potrebno

spremeniti pogoje v Sloveniji, ne pa da so

pogoji pri nas takšni, da so v očeh sindi-

kata delodajalci, obrtniki, podjetniki še

vedno izkoriščevalci, nepotrebni, koristni

le za polnjenje državne blagajne. To ni res,

mi smo pošteni ljudje, delamo pošteno, s

svojim znanjem in svojim delom smo do-

segli to, kar imamo in kar smo«.
Pri nas primanjkuje delovne sile, pred-

vsem gradbeništvu, prevozništvo in go-
stinstvu, pa tudi v nekaterih drugih pano-

gah, pri tem pa mladi odhajajo iz države

- tudi zato, ker nimamo urejene stanovanj-

ske politike (še Banka Slovenije je zaostri-

la pogoje za pridobivanje kreditov). To je

potrebno spremeniti, meni Branko Meh.

Opozoril je še na problematiko odpušča-

nja delavcev, ki pri nas ni dobro urejeno,

to pa vpliva tudi na možnost zaposlovanja

mladih delavcev.

Okrogla miza o kadrovski
problematiki

Skupni del srečanja seje začei z okroglo

mizo na temo »Kako skrajšati postopke in

kako preprečiti izkoriščanje delovnih dovo-

ljenj«, na njej pa so sodelovali Branko Meh,

Obrtniki se zavzemajo za boljše pogoje za poslovanje

delodajalcev, za krajše postopke za pridobitev delovnega

dovoljenja za tujce in za ustanovitev paritetnega sklada,

kot ga imajo sosednje države.

STROKOVNO SREČANJE GRADBINCEV, KLEPARJEV-KROVCEV,

SLIKOPLESKARJEV IN INSTALATERJEV-ENERGETIKOV

NA SREČANJU V PORTOROŽU
0 POMANJKANJU KADROV

OBRTNA

ZBORNICA

SLO V E N I J E

Branko Meh, predsednik Obrtno-podjetniške
zborniceO
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predsednik OZS. Zoran Simčič, predsednik

sekcije gradbincev, dr. Tilen Božič, državni

sekretar na Ministrstvu za delo, družino,

socialne zadeve in enake možnosti, Miho

Šepec iz Zavoda za zaposlovanje RS, Urška

Židan iz Ministrstva za notranje zadeve, Sa-

ško Taks iz podjetja Graplas d.o.o., Milena

Vranetič iz podjetja Mapri Proasfalt d.o.o.,

ter kot moderatorka mag. Nina Scortega-

gna Kavčnik. vodja Pravne službe OZS.

Sodelujoči so razpravljali o vzrokih za

pomanjkanje delovne sile v gradbeništvu,

načinih pridobivanja kadra in premajh-

nem vpisu mladih v gradbene programe

srednjih šol, o nujnosti višjih plač ter usta-

novitve paritetnega sklada, kot ga imajo

sosednje države. Težave so tudi s tujci,

zaposlenimi v Sloveniji, njihovo število je

v zadnjih petih letih naraslo od 50.000

na 100.000, to je že 11 odstotkov delov-

no aktivnih oseb, vendar je mnogo kadra,

ki prihaja iz držav, s katerimi nimamo

sklenjenega sporazuma o zaposlovanju,

neprimernega. Strinjali so se tudi. da je

potrebno spremeniti zakon o zaposlova-

nju tujcev. Prezahteven in predolg je tudi

postopek za pridobitev delovnega dovo-

ljenja, težave pa so tudi s pridobivanjem

dovoljenj za bivanje v Sloveniji.

Po okrogli mizi je mag. Nina Scortegagna

Kavčnik imela predavanje z naslovim »Pre-

nehanje veljavnosti kolektivne pogodbe za
obrt in podjetništvo - zakaj je potrebno v
podjetjih sprejeti pravilnik o delovnih raz-

merjih«, o predvidenih spremembah grad-

benega zakona je spregovorila Aleksan-

dra Velkovrh iz Inšpektorata RS za okolje

in prostor, generalni pokrovitelj srečanja

Autocommerce Ljubljana pa je predstavil

prednosti dostavnih vozil Mercedes-Benz.

Srečanja po sekcijah

Na popoldanskem srečanju prvega dne

so se gradbinci seznanili s prednostmi

digitalizacije v gradbeništvu, o energet-

ski učinkovitosti in požarno varni trajno-

stni gradnji, pravilni vgradnji fasadnih sis-

temov, možnostih preverjanja poslovanja

s podatki Ajpes in o prednostih, ki jih pri-

naša prodaja odprtih terjatev.

Instalaterji-energetiki so se seznanili z
izvajanjem meritev emisij dimnih plinov

na malih kurilnih napravah, z biomasnimi

kotli, prezračevalnimi sistemi, kleparji in

krovci pa med drugim s pravilno izvedbo

ostrešij in drugih lesenih konstrukcij pri

novogradnjah in obnovah objektov, z obr-

njenimi ravnimi strehami in varovalnimi

sistemi na strehi. Člani sekcije slikople

skarjev, fasaderjev in črkoslikarjev so se

seznanili s sodobnimi proizvodi za popol-

no obdelavo površin pred zaključnim ople-

skom, z novostmi pri biocidni zakonodaji, z
izravnavo in glajenjem notranjih zidnih po-

vršin in načinih za doseganje boljših cen.
Osrednja tema spremljevalnega programa

je bilo obvladovanje čustev in stresa.

Drugi dan srečanja je mag. Mojca Ven-

dramin, direktorica EKO sklada, spregovo-

rila o nepovratnih sredstvih Eko sklada in o
razpisih, odvetnica Mojca Furlan pa je čla-

ne OZS seznanila s pogodbami v gradbe-

ništvu in posebnimi gradbenimi uzancami.

Enajst znakov odličnosti v
gradbeništvu 2020

Prvega dne zvečer je sekcija gradbin-

cev pri Obrtno-podjetniški zbornici pode-

lila Znake odličnosti v gradbeništvu. To

visoko priznanje kakovosti, tokrat je bilo

podeljeno že četrto leto zapored, je pre-

jelo 11 slovenskih podjetij, članov OZS:

Ekopleskar d.o.o. iz Maribora, GHS Pro-

jekt d.o.o. iz Ljubljane, GIP Kodrič d.o.o.

iz Leskovca pri Krškem, GP Keras d.o.o.

iz Ljubljane, Libela, Gašper Petkovšek

s. p. iz Vrhnike, Matija Borovnik s. p. iz

Vitanj pri Slovenskih Konjicah, MGS Plus

d.o.o. iz Liubliane, Splošno mizarstvo

Prejemniki znakov odličnosti v gradbeništvu

Dušan Fidler s. p. iz Maribora, Teskro

d.o.o. iz Komende, Žiher d.o.o. iz Mo-

škanjcev pri Ormožu in Žilj II Martin Pro-

sen s. p. iz Ilirske Bistrice.

Znake odličnosti jim je predal Zoran Sim-

čič, predsednik sekcije gradbincev pri OZS.Na srečanju v Portorožu so se predstavili tudi ponudniki materialov.

Okrogla miza o kadrovski problematiki
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NAPOVEDNIK

4. marec 2020
Svetovni dan inženirjev - Slovenski inženirski dan 2020,

Cankarjev dom Ljubljana

4. do 8. marec 2020
Sejem DOM, Gospodarsko razstavišče Ljubljana

6. marec 2020
GBC: posvet Celostna prenova stavb, Dol pri Ljubljani

21. do 25. marec 2020
Sejma SaMoTer in Asphaltica, Verona, Italija

25. do 28. marec 2020
Megra - Mednarodni sejem gradbeništva, energetike,

komunale in obrti, Gornja Radgona
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RADON V BIVALNIH PROSTORIH
KAKO GA PREPREČITI ŽE V FAZI GRADNJE?

Dom nam lahko predstavlja marsikaj, večinoma ga

opišemo kot zatočišče pred vsem ostalim svetom,

neprijetnimi zunanjimi pogoji in tudi kot prostor,

kjer se zbere družina.
Besedilo:

Nataša Iglič, mag. inž. stavb.

Ob razvoju gradbeništva in metod gra-
dnje ali debeline ter vrste toplotne izolaci-

je, definicija doma ostaja enaka. Zato niti

pomisliti ne moremo, da bi lahko zaradi

visokih koncentracij radona v zaprtih bi-

valnih prostorih, dom predstavljal tudi gro-
žnjo našemu zdravju. Več o tem, katere so
problematične lokacije in kako z gotovo-

stjo preprečiti prehajanje plina v notranje

prostore, spodaj.

Radon je v naravi prisoten že
ves čas, kaj se je spremenilo?

Kakor smo že v uvodu omenili, se je

predvsem spremenil način gradnje in

pogled na izgubo energije skozi špranje

ovoja. Tipična stavba je postala veliko bolj

zrakotesna, torej ne prihaja več do nenad-

zorovanih izgub - tudi ne izmenjave zra-

ka, kar pomeni zadrževanje plina radona v
notranjih prostorih. Seveda, to ne pomeni,

da moramo opustiti nizko-energijskega

načina gradnje, ampak premisliti o reše-
vanju tudi teh izzivov.

Zakaj radon vstopa v stavbo?
Plin naravno penetrira skozi zemljino,

se dviga proti površju in »trči« ob temelj-

no ploščo oz. potuje ob kletni steni stavbe

in najde šibka mesta skozi katera lahko

vstopi. Mogoče se zdi nenavadno, zakaj

bi radon sploh vstopal v stavbo. Odgovor

iščemo in najdemo v razlikah v podtlaku

med okolico in stavbo.

Dejansko v stavbi velikokrat nastane

podtlak, ki je posledica več dejavnikov,

kot npr.

1. veter povzroča zračni nadtlak in podtlak

med okolico in stavbo;

2. zaradi ogrevanja je zrak v bivalnem oko-

lju toplejši in s tem redkejši od talnega

zraka, kar povzroči podtlak in vdiranje

talnega zraka v kletne prostore;

3. prav tako seje pokazalo, da se koncen-

tracija radona v bivalnem okolju zviša po

močnem deževju. Dež namreč zmanjša

prepustnost tal v okolici stavbe v primer-

javi s propustnostjo tal pod stavbo.

Vendar se ogroženost glede na posame-

zna področna močno razlikuje, saj radon

ne more tako dobro penetrirati skozi gline-

ne zemljine. Torej je ogroženost odvisna

od sestave ter karakteristik tal.

Najbolj ogrožena območja
Najbolj problematična so kraška podro-

čja, ki so tudi bolj prepustna. Med najbolj

ogrožena področja spajajo lokacije: Bloke,

Logatec, Cerknica, Loška dolina, Črno-

melj, Loški potok, Divača, Mire n -Kostanje-

vica, Dobrepolje, Pivka, Dolenjske Toplice,

Postojna, Hrpelje-Kozina, Ribnica, Idrija,

Semič, Ig, Sežana, Ivančna Gorica, Sodra-

žica, Kočevje, Vrhnika, Komen, Žužem-

berk. Lahko se izvedejo tudi zelo mikro-

-lokacijske meritve, ki najboljše definirajo

potencial ogroženosti.

Ukrepi predvideni v času
načrtovanja ne podražijo
gradnje

Kadar sumimo, da je naša lokacija lah-

ko problematična in izvedemo dejanske

meritve, moramo resno razmisliti tudi o

ukrepih, da preprečimo vstop plina rado-

na v notranje prostore. Poglejmo, kaj so

pokazale izkušnje in kateri so ustrezni

ukrepi.

Mehansko prezračevanje se ni izkazalo

kot najbolj učinkovito, saj lahko v prostoru

ustvarja še dodaten podtlak, ki omogoča

še lažji vstop plina radona. Pri naravnem

prezračevanju, je princip izmenjave zraka

drugačen in ne ustvarja podtlaka. Vendar

je težko zagotoviti, da bomo ročno dovolj

zadostno prezračevali. Ne pozabimo, da

bomo s tem hkrati ustvarili velike toplotne

izgube, saj izgubljamo topel zrak skozi od-

prtine.
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Potrebujemo torej bolj učinkovite ukre-

pe. Strokovnjaki zagovarjajo, daje pri zelo

ogroženih področjih potrebno narediti

kombinacijo dveh ukrepov in sicer name-
stitev radonske zapore in ustreznega na-
sutja pod stavbo. To mora biti dovolj pre-

pustno, da omogoči čim hitrejšo pot oz.
odvajanje plina stran od stavbe. Nasutje

naj bo frakcije 16/32 in ustrezno zaščite-

no s filtri, da delci zemljine ne prodirajo

in zmanjšajo prehodnost plina ter debe-
line 30 cm. Medtem ko radonsko zaporo

enostavno apliciramo v rešitvi SEISMIC
temeljna blazina. Ta zapora ima zelo po-

membno funkcijo, saj prepreči plinu, ki

pritiska ob konstrukcijo prehod v notra-

njost. V primeru, da se naša stavba naha-

ja na srednje ogroženem področju, velja

kot zadostna rešitev samo namestitev ra-
donske zapore.

Sestava ANTIRADON
temeljne blazine

Poglejmo si kako izgleda točna sesta-

ve takšne rešitve. Med dva sloja toplotne

izolacije iz trdnih XPS toplotno izolacijskih

plošč varno položimo tako hidroizolacijo

kot radonsko zaporo, kot je prikazano na
3D detajlu spodaj.

Pomembno je, da se dobro zavedamo,

da kadar govorimo o sistemski rešitvi je po-

membno, da upoštevamo točno sestavo, ki

zagotovi, da bo sistem pravilno deloval.

Slika 2: Prikaz polaganja radonske zapore, FIBRANhyrfro ANTIRADON 1,5 sk
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Začetki pobude segajo v leto 2016, dokončno

pa je datum vsakoletnega inženirskega dne po-

trdila UNESCOVA generalna skupščina novem-
bra lani. 4. marec je bil izbran zato, ker je bila

na ta dan pred petdesetimi leti ustanovljena

Svetovna zveza inženirskih organizacij (WFEO),

ki je bila tudi predlagateljica novoustanovljene-

ga Svetovnega inženirskega dneva. Podporo na-
meri je izreklo osemdeset držav in organizacij,

ki skupaj združujejo več kot dvajset milijonov

inženirjev po vsem svetu. Svetovni inženirski

dan bomo obeležili s koordiniranimi dogodki po

svetu.

V Sloveniji bomo v okviru Inženirske zbor-

nice Slovenije praznovali prvi inženirski dan v

znamenju izobraževanja in izmenjave znanja

oziroma izkušenj v Cankarjevem domu. Rdeča

nit plenarnih predavanj domačih in tujih stro-

kovnjakov bo integralno projektiranje in vodenje

projektov.

Andrej Pogačnik, univ. dipl. inž. grad., pred-

sednik matične sekcije gradbenih inženirjev:

Ta dan naj bo namenjen poudarjanju dosež-

kov inženirjev po vsem svetu in ozaveščanju jav-

nosti o izjemni vlogi inženirstva in tehnologije

v trajnostnem razvoju sodobnega sveta. V Slo-

veniji bomo ta dan obeležili tako, da ga bomo

posvetili izobraževanju naših inženirjev. Izje-

mno pomembno vlogo inženirjev v slovenskem

prostoru bomo utrdili z novimi spoznanji na
področju integralnega projektiranja in vodenja

projektov. Ta dan bomo izkoristili za druženje,

izmenjavo mnenj in skozi kritično diskusijo tudi

za pogled v prihodnost.

mag. Vinko Volčanjk, univ. dipl. inž. el., pred-

sednik matične sekcije elektro inženirjev:

Slovenski inženirski dan je priložnost za

predstavitev inženirstva v sodobni družbi. Brez

inženirjev in sodobnih inženirskih pristopov ni

razvoja. Je tudi praznik elektro inženirjev, ki so s

Inženirji z vsega sveta bomo letos 4. marca prvič praznovali

svetovni inženirski dan s polnim imenom »World Engineering
Day for Sustainable Development«, ki bo potekal pod okriljem
UNESCA v Parizu.

4. marec -

SVETOVNI DAN INŽENIRJEV
SLOVENSKI INŽENIRSKI DAN 2020

4. MAREC 2020. LJUBLJANA

Inženirska zbornica Slovenije

Jarška cesta 10b
1000 Ljubljana

Slovenija

www.izs.si
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svojim delom prisotni na vsakem koraku,

v vsakem objektu, izdelku. Zato je toliko

večja odgovornost inženirja zagotavljati

varnost, zanesljivost, zaupanje.

Mitja Lenassi, univ.dipl.inž.str., pred-

sednik matične sekcije strojnih inženir-
jev:

Predstavljajte si svet brez doprinosa in-

ženirjev. Inženirski poklici se dotikajo prav

vsega v našem življenju, od oblačil, ki jih

nosimo, do stavbe, v kateri živimo in dela-

mo, vozil, ki jih vozimo, ter cest in mostov,

po katerih se vozimo. Doprinosi inženirjev

s celega sveta vplivajo na vsakega od nas

s tem, da nam izboljšujejo življenje v vseh

mogočih pogledih. Prav zato je 4. februar

2020 določen kot dan inženirjev, s kate-

rim želimo počastiti ženske in moške v

tem poklicu ter spodbuditi mlade, da sto-

pijo na mnogotera inženirska področja.

dr. Bojan Pahor, univ.dipl.inž.kem.teh-

nol., predsednik matične sekcije inženir-
jev tehnologov, požarne varnosti, promet-

nega inženirstva in drugih inženirjev:

Slovenski inženirski dan je praznik slo-

venskih inženirjev, načrtovalcev in gradi-

teljev prostora v času v katerem živimo. Je

priložnost, da se na enem mestu sreča-

mo, predstavimo najnovejše dosežke, ob

tem pa izmenjamo izkušnje in se pogovo-
rimo o izzivih prihodnosti.

dr. Željko Vukelič, univ.dipl.inž.rud. in

geotehnol., predsednik matične sekcije

geotehnologov in rudarjev:

Inženirji smo odgovorni za razvoj,

načrtovanje in gradnjo tehnologij, ki

se nanašajo na vodo, energijo, okolje,

trajnostna mesta, varnost pred narav-

nimi nesrečami in druga področja. Prav

tako smo inženirji v ospredju globalnih

" velikih ” izzivov, kot so podnebne spre-

membe in reševanje infrastrukturnih

problemov. Teme izobraževanj, ki bodo

izvedena v okviru Slovenskega inženir-

skega dne, bodo posvečene integralne-

mu projektiranju trajnostnega razvoja

v zvezi z vodo, energijo, inovacijami in

infrastrukturo. Poseben poudarek bomo

posvetili infrastrukturi, saj je infrastruk-

tura ključnega pomena za gospodarski

in socialni razvoj v svetu.

SLOVENႨ儊蔐ꡐਇণ̈П
©P- 4. MAREC 2020. LJUBLJANA
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LJUBLJANA

Aktivnosti Slovenskega gradbenega grozda
Obetaven začetek leta se je odra- ■■■■■

zil v številnih aktivnostih. Nada- HKI
Ijevali smo delo v zvezi s formi- ■— H

. . ■Ml SLOVENSKI GRADBENI GROZD
ranjem mednarodnega grozda za construction cluster of slovenia

»krožno« gradbeništvo, katerega
pobudnik smo, saj vidimo krožno gospodarstvo v gradbeništvu kot naslednji
strateški korak v razvoju sektorja. Januarja so se nam pridružili prvi partner-

ski grozdi iz tujine.
Naše delo na področju krožnega gospodarstva v gradbenem sektorju (med dru-

gim smo vodili mednarodni projekt v okviru programa COSME) postaja prepo-
znavno in dobivamo povabila k sodelovanju. V sodelovanju z italijanskim sveto-

valnim podjetjem smo uspešno oddali prijavo na razpis za podporne usmeritve
evropskim politikam za spodbujanje uresničevanja načel krožnega gospodar-
stva pri načrtovanju gradbenih objektov. Na povabilo podjetja in založbe Fit me-

dla d. o.o. smo se vključili v uredniški odbor za pripravo priročnika Prehod v
trajnostno gradnjo in življenjski cikel stavbe.
Veliko priložnosti se za člane grozda odpira v okviru mednarodnega projekta
SMART4NZEES, ki se nanaša na dvig kompetenc za energetsko prenovo stavb.

Več o tem, kaj počnemo in kakšne so koristi za člane
grozdov ter kako se včlaniti, lahko izveste v okviru naše predstavitve na sej-

mu Dom »Kako s sodelovanjem v grozdih in pri
mednarodnih RR projektih do večje inovativnosti in konkurenčnosti«.

Predstavitev bo potekala v petek, 6. marca od 1 1 :00 do 1 2:30 ure.

www.sgg.si
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S POSVETA V DRŽAVNEM SVETU

Odstotek izkoriščenosti vodnih pregrad moramo povečati

VLADIMIR HABJAN

V Ljubljani je 30. januarja potekal posvet o vodi kot strateški
surovini 21. stoletja, ki so ga organizirali Državni svet Repub-

like Slovenije, Slovenski nacionalni komite za velike pregrade,
Zveza društev gradbenih inženirjev in tehnikov Slovenije in
Fakulteta za gradbeništvo in geodezijo Univerze v Ljubljani.
Posvet je bil namenjen predstavitvi pomena zadrževanja vode

za okolje in družbo, še zlasti v luči podnebnih sprememb in

potreb po zagotavljanju količin vode za potrebe človeka in

tudi za vzdrževanje ustreznih razmer za ohranjanje habita-
tov. Zadrževanje voda se vse bolj izkazuje za nujen in klju-

čen ukrep za blaženje hidroloških neravnovesij in učinkovito
zmanjševanje škod, ki vsako leto nastanejo zaradi omenjenih

hidroloških ekstremov, ter je ključno orodje za zagotavljanje
pitne vode in tudi pogojev, ki bodo ohranjali biotsko raznovrst-

nost v prihodnje.

Da gre za pomembno problematiko za državo, je v svojem na-

govoru poudaril tudi predsednik Državnega sveta Alojz Kovš
ca, ki je izpostavil, da bo nujno tre-

ba sprejemati ustrezne kompromise

med zagovorniki okolja in tistimi, ki

si želijo sprememb v tem okojju, pri

čemer pa bo potrebno tudi nekaj

zdrave kmečke pameti.

Ali vodo res moramo zadrževati ali

ne, se je vprašal uvodni predavatelj

prof. dr. Matjaž Mikoš s Fakultete za

gradbeništvo in geodezijo. Kot največje izzive 21. stoletja je

prepoznal vodo, energijo in hrano, vodo pa tudi kot eno izmed
strateških surovin 21. stoletja. Čeprav je voda del mnogih do-

kumentov in politik, velja za ves svet dejstvo, da je voda prob-

lem in da podnebne spremembe to vprašanje še slabšajo, saj

je sprememb vedno več. Zato bi nujno morali blažiti negativne

vplive človeka na okolje. Z razpršenimi in sonaravnimi ukrepi

(tla, zelena in modra infrastruktura) ter koncentriranimi ukrepi/

objekti (zadrževalniki, bogatenje podtalnice) lahko z vodo

ravnamo vzdržno.

Vlaganja v tako infrastrukturo bi zato morala biti po mnenju

Mikoša podobna vlaganjem v prometno infrastrukturo. Vode

je v Sloveniji enkrat preveč, drugič premalo. Ker voda vstopa

v veliko elementov družbe, gre za strateške odločitve države.
Odstotek izkoriščenosti pregrad v Sloveniji je manjši od enega

odstotka, zato bi ga nujno morali povečati.

Izkušnje Avstrije, Italije in Severne Makedonije z zadrževalni-
ki so predstavili trije gostje. Prof. dr. Gerald Zenz, predsednik

avstrijskega komiteja za pregrade ATCOLD in podpredsednik

mednarodnega komiteja ICOLD.je povedal, da so v Avstriji pred

70 leti potekala obsežna gradbena dela na zadrževalnikih, ki

danes privabljajo številne turiste. Pregrade so gradili tudi zara-

di zmanjšanja poplav, za proizvodnjo umetnega snega, plovbo

in rekreacijo. V času, ko niso imeli toliko pregrad, je bilo število
poplav bistveno večje, kot je zdaj. Leta 1916 seje eden od za-

drževalnikov zaradi obilnih padavin porušil, zato so se temeljiti
gradnji takrat še bolj posvetili. Danes imajo za gradnjo cel kup

smernic, saj jim varnostni vidik pomeni zelo veliko. V Avstriji je

trenutno 55 pregrad, kijih uporabljajo za proizvodnjo električne
energije, 22 pa za zmanjšanje poplavne nevarnosti.

Avstrija se lahko pohvali, da kar 68 odstotkov električne ener-

gije pridobi iz vodnih virov, nova vlada pa bi rada ta odstotek

še povečala (na 1001). Zenz je poudaril, da bi morali ta odstotek

povečati tudi na svetovni ravni. Posebej je izpostavil grad-

njo pametne HE v Gradcu, ki bo proizvedla 826 GWh elek-
trične energije. Če bi želeli tako količino energije proizvesti s

sončnimi elektrarnami, bi potrebovali ogromno površino in s

tem uničili precej prostora.

Tudi v Italiji stoji cela vrsta pregrad, ki

sojih gradili tudi pred več kot 100 leti,

je povedal Giovanni Ruggeri, pred-

sednik ITCOLD. Mnogi lastniki pre-
grad so zasebniki, ki državi plačujejo

koncesnino in morajo sami skrbeti za

dober odnos z okoljem. Ruggeri je

poudaril, da so zelo proaktivni in je to

zato zanje primer dobre prakse. Pred
leti so organizirali delovno skupino in izvedli raziskavo, v kate-

ro so zajeli več pregrad po vsej Italiji in z ocenjevanjem izluščili
tri najboljše prakse (Piano della Rocca, A2A in pregrada Ridra-

coli). Na podlagi raziskave so naredili načrt in model za druge
pregrade, ki ga na mnogih delavnicah in okroglih mizah pred-

stavljajo po vsej Italiji. Kot je povedal Ruggeri, so s tem dosegli

boljše razumevanje med lastniki in lokalnim okoljem.

Prof. dr. Ljupčo Petkovški, predsednik MACOLD, pa pravi, da

je v Severni Makedoniji največji problem neenakomerna po-

razdeljenost vodnih virov med zahodom, v katerem so gora-
ti predeli, in nižinskim vzhodom države, kjer predvsem poleti

potrebujejo ogromne količine vode. Zato potrebujejo rede-

stribucijo vodnih virov, kar pomeni vzpostavitev kompleksnih
sistemov vodnih virov. Vodni rezervoarji so edini objekti, ki

omogočajo upravljanje teh virov. Pregrade so zato ključne za

prihodnost države.

Ali vodo res moramo zadrževati ali ne, pa po mnenju Mikoša
sploh ni vprašanje, saj je jasno, dajo moramo. To velja tudi kot
sklep posveta.
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Ljubljana, 18. februar 2020 (MOREL)- Število delovno aktivnih oseb je bilo v decembru 2019  za 1,6 % ali za približno 14.400 višje
kot v decembru 2018. Zvišalo se je tako število delovno aktivnih moških (za 2,0 %) kot število delovno aktivnih žensk (za 1,1 %).
Podrobnejši pregled pokaže, da se je število zaposlenih oseb v decembru 2019 na letni ravni zvišalo, in sicer za 2,1 %; zvišalo se je
tako število zaposlenih moških (za 2,6 %) kot število zaposlenih žensk (1,5 %). Število samozaposlenih oseb pa se je znižalo, in sicer
za 2,2 % (na približno 92.900); število samozaposlenih moških se je znižalo za 1,6 % (na približno 62.100), število samozaposlenih
žensk pa za 3,2 % (na nekaj več kot 30.700).

Pregled po dejavnosti pokaže, da se je število delovno aktivnih oseb decembra 2019 glede na december 2018 najbolj povečalo v
dejavnosti gradbeništvo (za 9,3 %, na nekaj več kot 65.900). Med vsemi delovno aktivnimi osebami v tej dejavnosti je bilo v
opazovanem mesecu 42,4 % delovno aktivnih tujcev, največ teh oseb je bilo starih 30–34 let. To so sporočili iz SURS. (konec)

Število delovno aktivnih oseb se je povečalo tudi na letni ravni
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